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Ens tornem a trobar amb el curs ja ben avançat. L‘hem iniciat 
amb una empenta important, una empenta que feia més de 
dos anys que no podíem plantejar-nos. La participació als actes 

programats en el tradicional tret de sortida, la Festa Major, va ser 
molt bona, i la gresca que s‘hi va fer, també. És evident que hi ha 
ganes!
  En aquest butlletí, us fem cinc cèntims del que ja hem fet els darrers 
mesos, així com del que està previst fer: us avancem la llista d’obres 
de teatre preparada per la Secció de Teatre de cara a aquest curs. Fa 
setmanes que s’està assajant l’obra que la inaugurarà al novembre, 
Verdaguer, ombres i maduixes, dirigida per en Joan Martínez, un mu-
sical que cal veure i recomanar vivament. També anunciem els pro-
pers concerts de cambra de la 18a temporada del Cava Concert i les 
properes tertúlies literàries previstes, una activitat que va celebrar 
els seus primers 20 anys de vida al Centre el passat octubre.
    I ara ve Nadal! A part de moltes altres coses que s’han programat 
per a aquestes festes, al Centre tornem a muntar L‘Estel de Natzaret, 
una obra entranyable, les representacions de la qual han acompa-
nyat fidelment quasi bé tots els anys de vida de la nostra entitat. El 
que representa aquesta obra per a molts socis del Centre ens ho ex-
plica molt bé la Gemma Navarro a Jo també he fet L‘Estel de Natzaret, 
un text de fa uns anys però absolutament vigent.
  L‘entrevista l‘hem volgut fer a la seva germana Teresa Navarro, amb 
l’excusa, si és que calia, que ha complert 50 anys i, en el seu cas, es 
tracta de 50 anys de Centre, viscuts al Centre i, en gran part, dedi-
cats al Centre. Gràcies per les teves respostes, Teresa.
  Per una altra banda, veureu que al Centre cada setmana es progra-
men més activitats de tot tipus. En aquest aspecte, us expliquem 
que ens hem adherit a l’XTAC de la Federació d’Ateneus de 
Catalunya, amb l’objectiu d’oferir-vos espectacles externs di-
versos i de qualitat que complementin la nostra programació 
pròpia. No us els perdeu: valen la pena!

Inici a bon ritme  
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LA JUNTA INFORMA

Amb CMC Play, la plataforma de con-
tinguts digitals del Centre, pots tor-
nar a veure obres antigues del Cen-
tre com Nits d’estiu, però també Pel 
davant i pel darrere, o Els Miserables, 
o escoltar els concerts del cor des de 
casa, llegir els butlletins al mòbil o a 
l’ordinador! 
  Registra-t’hi a través de: elcentrepo-
blenou.cat/cmcplay, posant les teves 
dades i una imatge de perfil i gaudiràs 
de tot això des del mòbil i l’ordinador 
I recorda que pots seguir l’actuali-
tat del Centre a través de Facebook, 
Twitter, Instagram i la nostra App 
(Play Store).

Apunta’t al 
CMC Play

Hem dit reiteradament que el motiu 
més gran de goig per a la nostra enti-

tat és el gran nombre de noies i nois que 
integren el grup de joves del Centre i en 
garanteixen el relleu generacional.
  La Festa Major d’enguany ens ha ofert 
una mostra de la seva capacitat per or-
ganitzar actes socials per al gaudi de 
totes les persones associades, amb una 
execució perfecta i un gran èxit de par-
ticipació.
  D’una banda, una nova edició de la Gran 
Gimcana de Festa Major; de l’altra, l’or-
ganització del sopar de germanor al pati 
de l’entitat, amenitzat amb un divertit 
bingo musical que va fer passar una molt 
bona estona a totes les persones associ-
ades que hi van participar.
  La Junta vol expressar la seva felicita-
ció i agraïment al grup de joves i enco-
ratjar-los a continuar implicant-se activa-
ment en la vida de l’entitat.

Impulsem
activitats 
socials

Col·laboració 
amb l‘institut 
El Joncar 
del Poblenou
Enguany, al Centre, a través de la 

Secció de Teatre, hem creat un 
vincle de col·laboració amb l’Institut 
El Joncar del Poblenou. Una manera 
de fomentar la cohesió i la coopera-
ció entre entorns culturals del barri.
  Aquest projecte, La màgia del te-
atre, ofereix l’oportunitat d’experi-
mentar i de gaudir del procés que 
comporta tot treball teatral i artís-
tic. Els alumnes, un cop per setma-
na, fan aquesta activitat en el nostre 
escenari, on aprenen tècniques tea-
trals.
  D’aquesta manera, aquests nois i 
noies coneixen la nostra entitat 
i viuen el teatre com a eina d‘ex-
pressió, comunicació i creixement 
personal i col·lectiu.

 

 Amb la implicació en aquest projec-
te pedagògic de l’Institut El Joncar, 
ens obrim al barri i iniciem nous ca-
mins culturals i socials per al Centre, 
amb perspectiva de present i de fu-
tur. 

L‘institut està situat a l‘edifici de 
Can Saladrigas, al costat de la 

biblioteca Manuel Arranz
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La darrera celebració de la Sagrada 
Família amb plena normalitat va ser 
la de finals de gener de 2020, po-

ques setmanes abans que ens caigués 
al damunt per sorpresa la tremenda 
pandèmia que va condicionar en gran 
manera la resta d’aquell any, tot el 2021 
i part del 2022.
  Recordeu que el 2020 va ser l’any del 
110 aniversari de la nostra entitat i que 
l’única celebració que en vam poder fer 
va ser la de la Sagrada Família. 
  Per això enguany volem que la propera 
Festa de la Sagrada Família sigui espe-
cial, serveixi per celebrar la recuperació 
de la normalitat i per completar la com-

memoració del 110 aniversari, que va 
quedar escapçada.
  Començarem el divendres 27 de gener, 
amb un concert de cançons de grans 
musicals de Broadway, a càrrec de la 
nostra consòcia Gisela Villamayor. 
  El dissabte 28 repetirem l’experiència 
del 2020 amb un gran sopar i ball amb 
El Tren de la Costa, grup en el qual parti-
cipen els nostres consocis i codirectors 
de l’Aula de Música del Centre, Gerard 
Fusté i Olga Fañanàs.
  Diumenge 29 assistirem a la missa de ce-
lebració de la festa patronímica del Cen-
tre i en memòria dels socis i sòcies tras-
passats durant el darrer any. Després, al 

nostre estatge social, tindrem l’acte ins-
titucional, introduït i amenitzat pel Cor 
de gòspel del Centre.

El 2023, primers 
espectacles Xtac
Com ja us vam anun-

ciar, el passat mes 
de maig el Centre 

es va adherir a l’XTAC de 
la Federació d’Ateneus de 
Catalunya amb l’objectiu 
d’oferir-vos espectacles 
externs diversos i de qua-
litat que complementin la 
nostra programació prò-
pia.
  El 2023 tindrem els pri-
mers espectacles XTAC. 
Seguidament, us en fem 
una bestreta, tot i que ja 
us els anirem anunciant 
detalladament quan correspongui 
cronològicament. 
  Són els següents:
Espectacles adreçats als nombrosos 
infants socis del Centre i a tots els in-
fants del Poblenou:
  Cromàtics (el 5 de març de 2023), 
un espectacle de Rikus
  La màquina del so, un espectacle 
de Pep Gol
Espectacle teatral:
  Faig tard... I què?!, un monòleg de 
la gran actriu Rosa Andreu.

Espectacle de producció pròpia de l’X-
TAC que presentarem conjuntament 
L’Aliança i el Centre per a tot el públic 
del Poblenou:
  Un concert a la Casa Blanca, el 13 
de maig, a càrrec de la companyia 
La Drecera. Una òpera i comèdia en 
homenatge a Pau Casals en el 50è 
aniversari de la seva mort.
Espectacle musical:
  Cava Concert extraordinari en ho-
menatge a Pau Casals, a càrrec de 
la prestigiosa violoncel·lista Sveta 
Trushka (a la foto), el 22 d’abril.

La primavera de l’any vinent finalitzarà 
el mandat de l’actual Junta Directiva, 

que complirà els vuit anys al capdavant 
de l’entitat. 
  Com sabeu, aquest és el període màxim 
que el Reglament de Règim Intern del 
Centre estableix per al mandat del presi-
dent o presidenta.
  Per tant, caldrà que la propera Assem-
blea de persones associades que se ce-
lebrarà el mes d’abril tingui dues parts. 
La primera d’Assemblea ordinària i una 
segona part d’Assemblea extraordinària 
per procedir a l’elecció d’un nou presi-
dent o presidenta i de la nova Junta que 
proposi.
  En aquest sentit, la Junta actual coneix 
que un grup de sòcies i socis estan pre-
parant una candidatura. Ja hi ha un bon 
equip que comença a preparar-se per al 
relleu. Això ens dona tranquil·litat i confi-
ança. No es repetirà una convocatòria de-
serta com va succeir fa 12 anys. Tot això 
sense perjudici del dret d’altres persones 
associades de promoure candidatures al-
ternatives, si ho consideren adient.

Relleu de 
la Junta 
a l’horitzó

Sagrada Família 2023, 
celebració especial  

Gisela Villamayor



FESTA MAJOR

Fent un resum de les diverses ac-
tivitats programades per Festa 
Major al Centre, direm que va 

començar amb un concert  a càrrec 
de Joanet del Poblenou, que va pre-
sentar el seu últim disc Món de Plàs-
tic. Joan Olivé va fer el seu primer 
concert a Poblenou en format gran 
acompanyat per Musicx BCN i la col-
laboració del seu pare Dionís Olivé. 
I ho va fer fa al Centre, a casa seva, 
com no podia ser d’una altra manera. 
  L’endemà, dissabte 10, i des de les 
10 del matí, la quarta Gimcana del 
Centre, amb el nom de Qui corre vola! 
(text aquí al costat). I per la nit, sopar 
de germanor... amb bingo! (teniu un 
altre text aquí al costat).
  El diumenge 11 de setembre al matí, 
es va tornar a reunir la gran trobada 
de puntaires, la número 29 Trobada 
de Puntaires. I a 2/4 de 12 del migdia, 
a la parròquia de Sta. Maria del Taulat 
i Sant Bernat Calbó, vam participar en 
la Missa de Festa Major. Al sortir de 
Missa, cap a la 1 del migdia, a la sala 
de socis es va inaugurar la tradicional 
exposició de treballs dels tallers d’ac-
tivitats diverses. A continuació, es 
va fer la presentació del Arxiu Nicasi 
Camps i tot seguit, al pati de l’entitat, 
l‘aperitiu de germanor.
  El dilluns 12, a la tarda, gran Cantada 
de Corals organitzada per l’Agrupació 
Oncolliga Barcelona Poblenou, amb 
la participació del Cor Poblenou, del 
Centre, dirigit per l’Anna Roma; La Pe-
tita Companyia, de la Fundació Pere 

Relats, Coral Mar, Dorys Artmusic i el 
Cor de Gòspel de l’Aula de Música del 
Centre, dirigit per Gerard Fuster.
  I ja el dimecres 14 al vespre, Música 
a la fresca, l’habitual concert d’alum-
nes i professors de l’Aula de Música 
del Centre. El divendres 16, a la tarda, 
una nova sessió de cinema amateur 
(vegeu text al costat). 
  El dissabte 17, a la tarda, Oriol Jun-
queras, historiador, va conversar 
amb  Francesc Romeu sobre Origen 
i tradició de l’associacionisme obrer 
a Catalunya. Amb aquest acte es va 
voler aportar una reflexió sobre les 
nostres arrels, la funció social dels 
ateneus des dels seus orígens, la seva 
consolidació i la seva evolució com a 
entitats vives i actives al servei de 
l’extensió de la cultura en totes les 
seves vessants, de la cohesió de la 
ciutat i de la construcció del que ano-
menaríem la virtut de la civilitat o de 
la ciutadania. Hi ha un comentari aquí 
al costat.
  I per finalitzar, el diumenge 18, a la 
tarda, un Cava Concert a càrrec de la 
soprano Gisela Villamayor i la pianis-
ta Leyre Sáenz. El concert, titulat De 
Rossini a Puccini, va consistir en di-
verses aries d’òpera dels 
compositors que més 
van destacar en l’estil 
belcantístic, des de Ros-
sini, Donizetti, Bellini, 
Verdi i incloent també 
Bizet i Puccini.

Sopar... 
i bingo!
I quin sopar! Aquest any, el jovent del Centre va preparar un bin-
go musical per acompanyar el tradicional sopar de germanor de 
la Festa Major. Amb dress code inclòs, vam demostrar, un cop 
més, que totes formem part d’aquesta gran família, en què de 
diversió i entusiasme en tenim per donar i per vendre.
  Hi va haver un moment en què els nervis no eren per si aconse-
guiries el bingo (que també!), sinó que frisaves perquè sonés la 
cançó que et mories de ganes de cantar!
Gràcies a tothom per donar-ho tot a la pista, des del més èpic Les 
veles s’inflaran fins al nostre estimat Mamma mia.

Mireia Martínez

PEUS DE LES FOTOS

A dalt, Nicasi Camps i J. M. Recasens, 
inaugurant l‘Arxiu del primer.

A baix, un grup de joves durant el sopar de 
germanor. 

A la pàgina de la dreta, a dalt, una bona 
colla de participants en la quarta 

gimcana de Festa Major.
A baix, Oriol Junqueras i Francesc Romeu 
en un moment de la xerrada sobre Origen 
i tradició de l’associacionisme obrer a 

Catalunya 

Una            festa    molt completa
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Conferència 
d’Oriol 
Junqueras
El dissabte 10 de setembre a la tarda, 

el polític i historiador Oriol Junque-
ras va oferir una interessantíssima xer-
rada sobre Origen i tradició de l’associa-
cionisme obrer a Catalunya.
  L’acte va començar amb la presentació 
del conferenciant feta per Mn. Francesc 
Romeu, sacerdot i periodista, que va 
aportar una detallada descripció de les 
entitats (socials, culturals, esportives, 
cooperatives, etc.) nascudes al Poble-
nou, la majoria ja desaparegudes però 

amb algunes en plena ac-
tivitat, com el nostre Cen-
tre, per exemple. 
  El conferenciant, que va 
fer la seva exposició a baix 
de l’escenari, va exposar 
les raons històriques, po-
lítiques, socials i econò-
miques que van propiciar 
el naixement d’aquestes 
entitats, partint de temps 
força antics, aportant un 
munt de dades, totes in-
teressants, i algunes, fins i 
tot, sorprenents, i sempre amb unes ex-
plicacions documentadíssimes i, alhora, 
fàcilment entenedores.
  Un cop el conferenciant va donar per 
acabada la seva exposició, es va produir 

un breu col·loqui amb la participació de 
diversos assistents. Acabat el col·loqui, 
el públic, que gairebé omplia la sala, va 
reconèixer la qualitat de la conferència 
amb forts aplaudiments.  

A. Roig

La quarta gimcana
La gimcana d’en-

guany girava en-
torn un viatge que 

cada grup que hi par-
ticipava havia d’anar 
descobrint mentre tro-
bava les pistes amaga-
des pel barri, ocultes 
en codis QR. 
  Ens van citar a les 10 
del matí al Centre, ben 
puntuals i repartits en 
grups, cadascun dels 
quals tenia com a re-
quisit portar una male-
ta/bossa amb roba de 
tot tipus perquè en 
qualsevol moment po-
díem viatjar a qualsevol lloc del món. 
L’objectiu de tot plegat era descobrir 
quin era el nostre destí final. Amb un 
telèfon mòbil per equip, i ganes de pas-
sejar pel barri a la recerca dels diferents 
codis QR on s’amagaven les pistes i 
que havíem de trobar amb l’ajuda d’un 
mapa, tots els participants vam sortir 
escopetejats i motivats. Com sempre, 
molt divertida, ben organitzada i plani-
ficada. Si no trobaves un QR, sempre 
podies trucar als organitzadors per mi-
rar d’orientar-te. També reies molt quan 
et trobaves amb un altre grup buscant 
una pista, intentant que no et veiessin. 
En el nostre cas, les Stars, no vam anar 
gaire preparades. Vam descobrir que 
no ens sabem orientar gaire a l’hora 

d’interpretar un mapa. Prova d’això va 
ser quan ens vam veure al mig de la Di-
agonal buscant un suposat QR, que va 
resultar ser al carrer Pere IV. Una petita 
anècdota que va resultar d’allò més di-
vertida, i sobretot, va servir per donar 
avantatge a aquells grups que trigaven 
més a trobar una pista. A mesura que 
anaves escanejant codis i apuntant la 
resposta a la graella de resolució, podi-
es anar concloent a quin país et tocava 
viatjar. Quan ja havies trobat totes les 
pistes, calia tornar al Centre, i allà bus-
car la teva porta d’embarcament. Ens 
vam trobar amb un una pantalla que 
anava cantant diferents vols i destina-
cions! Calia resoldre quina era la teva i 
anar fins la porta corresponent i fer-te 
una fotografia amb els bitllets en mà i la 

roba més adient per al teu destí. Anava 
tot rodat, fins que ens vam adonar que 
havíem estat escanejant codis d’altres 
colors i, per tant, teníem un poti-poti de 
respostes que no ajudaven a saber quin 
era el nostre destí. 
  En conclusió, vam riure molt, la gim-
cana estava molt ben organitzada i ben 
pensada per un grup de joves que ofe-
reix part del seu temps lliure per fer que 
activitats com aquesta es consolidin 
dins del Centre i, any rere any, es pu-
guin dur a terme, vinculant així el barri, 
les seves entitats i, el mes important: 
la seva gent, sigui de l’edat que sigui. 
Esperem que l’any que ve s’hi apunti 
encara més gent i en puguem gaudir un 
cop més.
  Elisabet Bohigas
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Verdaguer, ombres i maduixes
TEATRE QUE VEUREM 

La figura de Jacint Verdaguer és 
coneguda per tothom. Aquesta és 
una afirmació que qualsevol ad-

metria en una conversa sobre Mossèn 
Cinto i amb la qual jo, després d’endin-
sar-me en el món del poeta per a la pre-
paració del musical d’Obeses Verdaguer. 
Ombres i maduixes, discrepo totalment.
  La figura d’un “capellà del segle XIX 
que escrivia poemes” és només la pri-
mera capa de les moltes que configuren 
una vida plena de dualitats: realitat-fan-
tasia, responsabilitat-desig, compromís 
religiós-compromís social, amor platò-
nic-amor real, vida superficial-vida plena, 
ombres esfereïdores-maduixes dolces...
  La idea dels autors d’enfrontar dalt de 
l’escenari a un Verdaguer jove, pur, ena-
moradís, tendre, dolç, amb forts ideals 
i disposat a redimir el món amb la seva 
poesia, amb el Verdaguer vell, savi, dol-
gut, decebut del món eclesiàstic i del 
món real i maltractat pels homes i la 
vida, és realment apassionant i, sobre-
tot, quan el vehicle que utilitzen aquests 
dos personatges és la música. Una par-
titura que reflecteix fidelment les duali-
tats de les quals parlàvem: de vegades 
dolça i encisadora, de vegades dura, 
enèrgica i profunda.
  Aquest espectacle, doncs, és com la 
vida. Perquè, abans que res, Verdaguer 
era un ésser humà. Amb la gràcia de sa-
ber plasmar amb la poesia tot allò que 
li brollava del cor. Un ésser humà amb 
el qual qualsevol home o dona es pot 
identificar, sempre que s’atreveixi a en-
dinsar-se en ell mateix. Perquè ell no so-
lament es va enfrontar al seu interior —
les seves ombres i les seves maduixes—, 
sinó que ens ho va transcriure de

manera exquisida i sincera amb la seva 
poesia.
  Per això, formar part d’aquest especta-
cle ja sigui dirigint, actuant o cantant és 
un veritable regal. Des de la primera fra-
se de l’espectacle (“Vell i cansat d’anar 
pel món un dia lo pobre trobador torna 
a sa llar...”), fins a l’última (“Lo cor de 
l’home és una mar, tot l’univers no l’om-
pliria”), es van succeint un munt d’emo-

cions que ens desborda i treu de nosal-
tres el millor que portem a dins. Gràcies, 
Arnau Tordera, per aquesta fantàstica 
partitura. I, sobretot, gràcies a Mossèn 
Cinto, per ajudar-nos a buscar dins de 
nosaltres mateixos les nostres ombres i 
les nostres maduixes i plantejar-nos ser 
com ell, senzillament éssers humans.

 Joan Martínez

Un moment de l’assaig de Verdaguer, ombres i maduixes
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Títols de les 
obres de la 
temporada 
2022-2023

18, 19 i 20 DE NOVEMBRE
VERDAGUER. OMBRES 
I MADUIXES
Òpera rock basada en l’obra 
de Jacint Verdaguer
Música d’Arnau Tordera
Dirigida per Joan Martínez

26 i 27 DE NOVEMBRE 
ANNIE
Musical, de Charles Strouse / 
amb els infantils de la Secció

18 DE DESEMBRE DE 2022
8 DE GENER DE 2023
L’ESTEL DE NATZARET
de Ramon Pàmies i Miquel 
Ferrer

25 DE DESEMBRE, NADAL
ELÀSTICS BLAUS...!
Divertida selecció dels cuplets 
més populars de principis del 
segle XX convertida en comè-
dia musical
Dirigida per Antoni Roig

4, 5, 11 i 12 DE FEBRER
RENT
Òpera rock, de Jonathan 
Larson
Dirigida per Gerard Nicasi, 

Marc Miramunt, Guillem Arias, 
Caterina Clos, Guillem Arola, 
Clara Mira i Anna Parcerisas

25 i 26 DE FEBRER
ABANS QUE ARRIBI L’ALEMANY
de Marta Barceló / Dirigida 
per Lluís Girbau

18 i 19 DE MARÇ
L’ESTRANYA PARELLA
de Neil Simon
Dirigida per Josep Beltran

6 i 7 DE MAIG 
ELS AMICS DE PETER
de Rita Rudner i Martin Berg-
man
Dirigida per Carme Canet

20 i 21 DE MAIG 
EL CARTERO DE NERUDA
de Pablo Neruda
Dirigida per Joan Asensio

La meva finalitat en es-
criure aquest article, a 

banda de destacar els poe-
mes de Verdaguer, és des-
tacar l’escriptor com a per-
sona, la seva importància 
dins de la Renaixença i dins 
de la literatura catalana ac-
tual, un poeta que defen-
sava a ultrança la seva llen-
gua i en feia ús sempre, una 
persona molt lliure, molt 
segura de les seves accions 
cap a la gent pobra i la societat en general, i sobre-
tot remarcar la seva figura com a poeta modern, és a 
dir, una persona innovadora respecte al pensament 
del moment. Un poeta exageradament romàntic, 
que, malgrat els obstacles (per part de les autoritats 
i de persones envejoses dins de la seva vida) que el 
van forçar a abandonar la seva rutina, mai va deixar 
d‘escriure sobre l‘amor, la vida, el territori, les munta-
nyes, la natura catalana i els paisatges, tant de la seva 
infantesa com de la seva mort. Una persona incansa-
ble, que va demostrar que el poble l‘estimava perquè 
els va donar glòria i esperança de seguir.

Jordi Bonet 

Poeta, 
persona

Elàstics blaus…!
Per a la nit del dia de Nadal, la Secció de Teatre us convida 

a participar en un espectacle “del tot original i com cal” 
molt divertit, basat en un seguit de cuplets catalans —i 

algun de castellà—, barrejats amb petites píndoles històriques 
i curioses. Tot això estarà relligat en un format de comèdia 
musical interpretada per dues grans actrius, com són la Natà-
lia Colet i la Noèlia Ortega, amb una extraordinària vis còmica, 
indispensable per potenciar l’humor i/o la ironia que traspuen 
els catalans i per “estripar” els castellans, sense creuar mai la 
línia del bon gust.
  Les acompanyarà el pianista Josep M. Borràs en una nova 
col·laboració amb la Secció de Teatre, ja que va ser ell qui va 
acompanyar les cançons de l’obra T’estimo, ets perfecte, ja et 
canviaré, que fa uns anys va dirigir l’enyorada Mercè Oltra, i 
va ser interpretada pel també enyorat Pitó Conesa, juntament 
amb la Natàlia Colet, l’Anna Gras i el Gabi Roca.
  L’espectacle es presentarà en format de cabaret, amb les ac-
trius actuant damunt d’un entarimat a peu d’escenari i el públic 
distribuït en taules. I, per anar fent boca, us avancem alguns 
dels cuplets que, entre molts altres, podreu sentir: “El vestir 
d’en Pasqual”, “Tuthom jamah”, “Remena nena!”, “Fumando 
espero”, “El relicario”, “La violetera”, “Els Tres Tombs”, “Les 
caramelles”…
  I no se’ns acut res millor per cloure aquesta prèvia que repro-
duir la quarteta que trobareu en el programa de mà:

Espectacle divertit, 
cuplets com mai no heu sentit,
tot gaudint de la vetllada,
amb una copa de cava.

Antoni Roig
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L’ESTEL DE NATZARET

Aquest any... sí?
Per mantenir la tradició més que 

centenària (aquest any en farà 
113 de la primera), per a aquestes 

properes festes nadalenques, el Centre 
ha programat dues representacions de 
L’Estel de Natzaret, concretament els 
dies 18 de desembre i 8 de gener, ja que 
una tercera ha estat impossible perquè 
en els diumenges d’entre festes hi coin-
cideixen, aquest any, Nadal i Cap d’Any.
  Molts deveu recordar que, fent un es-
forç d’imaginació i amb una col·labora-
ció extraordinària d’intèrprets i equips 
tècnics, l’any 2020, el primer ja dins 
l’època de la pandèmia de la Covid-19, 
es va poder mantenir la tradició amb 
la presentació de L’Estel somiat, amb 
el text reduït, els actors i les actrius 
vestits de carrer amb algun detall sug-
geridor de l’època, i sense cap decorat, 
apostant-ho tot al magnífic equip d’il·lu-
minació de què disposem. I sense cor i 
inventant-nos el personatge de l’autor 
Ramon Pàmies.
  L’any passat, encara en temps de pan-
dèmia però que semblava que havia 

afluixat força, es van 
programar les tres re-
presentacions tradici-
onals, retornant al que 
popularment conei-
xem com “L’Estel de 
sempre”, és a dir, amb 
vestuari i decorats. 
I, així, el dia 19 de de-
sembre, es va fer la pri-
mera de les represen-
tacions programades. 
Però, dissortadament, 
en els dies següents 
van començar a apa-
rèixer casos de Covid en alguns dels 
intèrprets que havien de fer la segona 
funció, i el més elemental sentit de pre-
caució va aconsellar suspendre-la. I la 
mateixa situació es va donar en relació 
amb la tercera.
  Però, pel que sembla, aquest any no ha 
d’haver-hi cap problema per poder fer 
les dues representacions programades, 
i això ens permetrà poder veure en es-
cena alguns intèrprets  que l’any passat 

van veure frustrat el seu debut per les 
raons exposades. I també es comptarà 
amb la participació de l’Aula de Música 
del Centre en la persona dels seus direc-
tors, ja que en Gerard Fuster ha assumit 
la direcció del cor i l’Olga Fañanàs la pre-
paració dels solistes.
  Així doncs, tothom a reservar locali-
tats, perquè la resposta al títol d’aquest 
article no pot ser altre que un “SÍ” ro-
tund i absolut.
   Antoni Roig
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Jo també he fet 
L‘Estel de Natzaret

La Gemma 
de sant 
Miquel, amb 
l‘Albert 
Mundó en 
el paper 
de Naim 
i Josep 
Casanova 
en el de 
Satanàs.
I a la drtea, 
en un altre 
sant Miquel

Ja començo a veure a Facebook mo-
viment d’Estel, i això vol dir que les 
dates triades per a la representa-

ció s’acosten. Que després de la Festa 
Major, ja han començat els assajos de 
la canalla i d’algun personatge prime-
renc, que ja s’han penjat decorats i que 
es comença a remenar el vestuari. En fi, 
que la maquinària de L’Estel es posa en 
marxa un any més. És difícil de calcular 
tot el que mobilitza “l’efecte Estel”, oi? 
Hi ha un munt de famílies involucrades 
directament, però crec que n’hi ha mol-
tes més d’esquitxades per les seves es-
purnes...
  L’Estel, quin bon full de ruta! Quantes 
coses que m’ha ensenyat! Passen els 
anys i hi vaig fent noves lectures, sem-
pre trobant-hi nous matisos. Perquè 
l’Estel és molt més que fer “teiatru”. 
Són com lliçons de per vida que no per-
den vigència.
  El magnífic repartiment de pecats i de 
virtuts no m’ha donat poc peu a pre-
guntar. Quan, de petita, entenia dir al 
dimoni: “Això qui t’ho fa dir és l’enve-
ja!”, preguntava a la meva mare: “Qui 
és l’enveja?”. I cada any anava entenent 
més coses i fent més preguntes... 
  Quins versos més enrevessats! I quin 
gust quan els vas analitzant i escoltant i 
els vas entenent. Perquè L’Estel s’aprèn 
d’oïda i no veus els seus versos escrits 
fins que... et donen un paper! Quina bar-
reja de sentiments!  Quina responsabili-
tat! I quina il·lusió! 
  De la meva època recordo nervis, ser 

sempre l’última a assajar amb Satanàs i 
Naïm, perquè Sant Miquel no parla amb 
ningú més... I la son. I el fred. Quin fred 
que feia a l’escenari! I alguna rata que 
sortia a veure per què cridàvem... Quina 
diferència amb el Centre d’ara! 
  No hi ha dubte que L’Estel és una peça 
única. A L’Estel, tot hi és representat: 
l’amor incondicional, per Josep i Maria; 
l’amistat, per en Jonàs i en Mataties; el 
remordiment, per en Naïm; el perdó, 
per en Jehú i tota la comunitat; l’amor 
entre germans; l’avarícia, per l’Isaac.
Hi trobem el respecte als animals, amb 
la mort del pollí; a la gent gran, amb la 
disposició dels personatges vora el foc 
del bosc nevat, tots al voltant de Jehú; 
a la infància, deixant parlar en Benjamí, 
o veient Jonàs educant els menuts a la 
rondalla...
  Sant Miquel vol fer veure a Satanàs 
el seu error, dues postures molt allu-
nyades que representen que parlant la 
gent s’entén i s’ha de respectar tothom, 
encara que no pensin com tu. L’odi, 
l’enveja, la ira, l’ambició... La feina, el 
treball: Josep representa que és autò-
nom i en Jehú té contractats en Jonàs 
i en Mataties, oi? Que el món està mal 
repartit, hi ha gent que té de tot, com 
l’Isaac i en Simó, i n’hi ha d’altres que 
han de dormir al ras.
  És bonic viure el tràfec de les represen-
tacions, veure les nenes que juguen ves-
tides d’angelet i corrent esporuguides 
quan troben el dimoni pels passadissos. 
Veure la canalla fent cua per pintar-se 

les pigues... Què seria un Estel sense les 
famoses pigues?! La sala de socis con-
vertida en vestuari, plena de vestits i de 
sabates per vestir un regiment. I la pur-
purina, el foc, el fum i l’olor de sofre... 
Les esperes per sortir a escena repas-
sant el paper. Sempre hi ha un tros que 
el tens travessat... L’ordre de les esce-
nes, qui se’l sap? Els “geos” que no pa-
ren ni un minut. El ritual secret de la co-
rona de Gabriel... O d’acomiadar-se per 
sempre del xumet, si el dones al dimoni. 
Conèixer el nadó que farà de Nen Jesús 
i que, d’aquesta manera tan dolça, farà 
la seva primera presentació en societat.
Sentir com el públic recita els versos en 
veu baixa i canta les cançons. Cançons 
que cantem també a taula, són les nos-
tres nadales! Que me’n ric jo de la par-
ticipació del públic a The Rocky Horror 
Picture Show! Tornar a tenir la mateixa 
conversa: que si L’Estel és llarg. Doncs 
sí, i què? Ja ho sabem! Només el vers del 
Gran Sacerdot ja és una obra de micro-
teatre!
  L’Estel va sempre amb mi. Molt sovint 
puc encaixar, en converses quotidianes, 
molts del versos de L’Estel, no us passa? 
  L’Estel és un, però cadascú té el seu. 
Si no representés tantes coses, tants 
valors, si no fos tan essencial, no tindria 
100 anys ni seguiria tan vigent. Llarga 
vida a L’Estel!
  Em deixo mil coses, però tot això venia 
perquè...
  Jo també he fet L’Estel de Natzaret!

Gemma Navarro
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12TERTÚLIES LITERÀRIES

  En la trobada de l‘octubre, per parlar sobre  Les possessions, de Llúcia Ramis, es va 
aprofitar per celebrar els 20 anys de les tertúlies literàries al Centre. I hi va haver cava 
obsequiat pel Menjador del Centre, un pastís que va aportar la Junta Directiva, i per 
fer la festa més lluïda  l’amic Jordi Trepat, que feia mesos que no podia estar amb no-
saltres, ens va recitar un poema seu, que reproduim en aquesta mateixa plana. 
  Moltes gràcies Jordi i moltes felicitats! 
Properes tertúlies: 
  Com fer-se fastigosament ric a l’Àsia emergent, de Mohsin Hamid, al desembre 
  Olive Kitteridge, de Elizabeth Strout, al gener 
  El banquer anarquista, de Fernando Pessoa, al febrer

Celebrant els primers 20 anys
Lectures i lectors

Els ulls naveguen en mars de paraules
si es té el costum benèfic de llegir
car enriqueix el viure i el sentir
deixant que els mots subjuguin, dol-
ces baules.

Novel·les i relats de tota mena
susciten emocions i comentaris
i arrosen de cada u els itineraris
d‘aigua abundant i de riquesa plena.
Potser no hi ha lectures, sols lectors
que beuen de bons llibres la saviesa
i per la vida en cullen les lavors.

Tindran assegurada la certesa
que hi ha plaers, aromes i alegries
per enjoiar moments, hores i dies.

Els llibres i la vida fan conjura
fruïm d‘ambdues coses sense mesura.

  Jordi Trepat

Començant per l‘es-
querra, 
Jordi Trepat,
Georgette M. Huppi, 
Josep M. Recasens, 
Josep Ignasi Gras, 
Carol Albés, 
Catarina Parera, 
Miquel Mateu, 
Eulàlia Bassedas, 
Ana Maria Esteban, 
Laura Benlloch, 
Marisol Montañés, 
Maite Mariano, 
Jordi Modamio i 
Quim Surribas
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Gran nivell interpretatiu

Els Concerts previstos
pel proper semestre
Dissabte 14 de gener de 2023
Llum Colomer, piano
Isabel Archs, violí

Sonata n⁰ 4 Op. 23, de Beethoven 
Sonata en sol menor, L140, de Debussy
Sonata Española, de Turina 

Dissabte 18 de febrer de 2023
Chiara Guttieri, soprano
Laura Miras, piano

Obres de Cécile Cheminade, Baby de Oliveira, Fanny Mendels-
son, Clara Schumann...

Dissabte 11 de març de 2023
Neus Peris Ferrer, piano

Suite Francesa n.6 en mi 
Major, de Bach
Pour le piano, de Debussy 
In the mists, de Janacek 
Impromptu n.1, de Chopin 

Dissabte 22 d’abril de 2023
Sveta Trushka, violoncel·lista

Homenatge a Pau Casals

Dissabte 13 de maig de 2023
Gisela  Villamayor, soprano
Jordi Romero, piano

Mozart: lieders, àries i una sonata 

La XVIII temporada de 
Cava Concert està de-
mostrant gran nivell 

en totes les interpretaci-
ons dels diversos grups 
que fins ara han actual, 
malgrat la joventut de tots 
els seus integranst. 
  El nou cicle va començar 
més aviat que en les altres 
ocasions. El va inaugurar el 
3 de setembre el Trio Llo-
part, amb Laura Miras (pi-
ano), Bruno Araujo (violí) 
i Laura Catalina Mendoza 
(violoncel). Van començar  
piano i violí amb la Sonata no 1 per a violí i piano, de Ravel. I a continu-
ació, vam gaudir enormememt del Trio op. 100 no. 2 de Schubert, una 
obra prou coneguda i apreciada.  
  El següent concert va ser el 18 de setebre, incorporat dins de la progra-
mació d’actes de Festa Majoe: De Rossini a Puccini el va anomenar  la 
nostra consòcia Gisela Villamayor, soprano, que va estar acompanyada 
al piano per Leyre Sáenz de Urturi. La selecció de peces d’autors  com 
Rossini, Donizetti, Bellini, Verdi, Bizet i Puccini, totes elles destacades 
mostres de l’estil belcantístic, van ser molt ben rebuda pels oients, que 
van quedar seduïts per la veu i el saber cantar de la Gisela. 
  A l’octubre va venir el quartet de cordes Dyna Música, amb dues obres 
de gran nivell: L’ocell op. 33 núm. 3, de Haydn, i Vistes al mar, d’Eduard 
Toldrà. Georgina Muntadas (violí), Estrella Martínez (violí), Laura Jover 
(viola) i Paola Ríos (xelo) van demostrar que la joventut no és pas obs-
tacle per la qualitat interpertativa i van deleitar el públic assistent. 
  I el 5 de novembre van gaudir del concert Reflexos sonors, a càrrec 
del Trio Albera (Ian Lleonart Fíguls, piano; Jardiel Rodellas Callot, violí; 
i Laura Sanz García, violoncel) acompanyats per l’actriu M. Jesús Lleo-
nart, que van proposar el Trio per a violí, violoncel i piano núm. 3 en Do 
menor Op. 101, de Brahms, i el Trio per a violí, violoncel i piano núm. 2 en 
Si menor Op. 76, de Turina, acompanyats de textos escollits de Goethe, 
Lope de Vega i Bécquer, entre altes.   

A dalt a l‘esquerra, els integrants del Trio 
Albera; a la dreta, el Trio Llopart; i a sota, les 

noies del quartet de corda Dyna Música 

La violinista Isabel Archs 
actuarà fent duet amb la 
pianista Llum Colomer el 
proper 14 de gener



MEMÒRIA DEL CENTRE

Què seria del Centre si no 
hagués passat tot això?
Des que tinc la certesa que alguna 

cosa grossa va passar, no puc 
treure’m del cap l’interrogant de 

com de diferents serien les coses ara si 
Riera, Buch i Fuster no haguessin aban-
donat l’entitat de forma precipitada el 
gener de 1913. Però, qui eren? Per què 
havien de prendre possessió dels seus 
càrrecs a la Junta Directiva del Centro 
Social, l’antic Centre, i finalment van 
ser uns altres que van entomar les se-
ves funcions de tresorer, vicesecretari 
i vocal de forma inesperada?
  Quan et poses a llegir les actes de la 
Junta Directiva del Centro Social entre 
1910 i 1913, és a dir dels orígens de la 
nostra entitat centenària, és fàcil veu-
re-hi paral·lelismes amb l’actualitat: la 
creació d’una secció de sardanes, la pro-
posta d’un Via Crucis per Setmana San-
ta de la secció dramàtica, disputes so-
bre l’hora de finalització de les activitats 
del cor, o l’organització d’una projecció 
pública de cinema. En general, sessions 
setmanals de Junta amb poc interès, on 
el mateix grapat de noms hi assistien in-
cansablement, compromesos a liderar 
un projecte innovador al barri i també, 
molt possiblement, empresaris que 
compartien una forta amistat. 
  Al Poblenou, els inicis de la segona 
dècada del segle passat es van carac-
teritzar per ser un període de vagues, 
atemptats i batusses entre obrers i bur-
gesia, encara força abans que qualsevol 
guerra, cop d’estat o mancomunitat 
canviessin l’escenari barceloní. No és 
estrany pensar, doncs, que un espai cul-
tural i recreatiu impulsat per empresa-
ris i obert a tothom es podria imaginar 
com a excepcional. Fins i tot podria ser 
que, en l’últim reducte d’estabilitat so-
cial, la calma tampoc en fos la protago-
nista massa sovint. 
  L’11 de gener de 1913, després de les 
funcions de L’Estel de Natzaret, la Junta 
es va reunir al Cafè, com sempre, lluny 
del carrer Pujades on el projectem ara. 
L’únic punt de la sessió: definir nous càr-
recs, després d’una recent dimissió en 
cadena de cèlebres de l’entitat, incansa-
bles habituals de les sessions de Junta. 
I els nous proposats per ocupar els seus 
càrrecs, tres desconeguts en les llistes 

d’assistents que tenim disponibles: Rie-
ra, Buch i Fuster. Qui eren aquests tres 
que rarament havien vingut mai? Per 
saber-ho, cal remuntar-nos a setmanes 
enrere. 
  El 19 de desembre de 1912 una acalora-
da discussió va protagonitzar la sessió 
al Cafè. Llobet, el tresorer fins ara, pro-
posava convertir L’Estel de Natzaret en 
una secció més del Centro Social, amb 
el seu propi pressupost i més reconei-
xement i estabilitat. Per contra, Sagar-
ra, anunciava que a la següent sessió 
de Junta General del 12 de gener com-
pareixerien uns vicaris a donar explica-
cions i suggerir que fossin Els Pastorets 
l’espectacle que representessin cada 
Nadal. 
  Uns dies després, a la darrera junta de 
l’any, de 31 de desembre, es donava la 
dimissió col·lectiva. Entre els renunci-
ants hi havia Llobet, l’impulsor de la 
idea de donar entitat a L’Estel. Però 
la gran sorpresa arriba quan els noms 
proposats a l’aire per ocupar els càrrecs 
vacants són la tríada Riera, Buch i Fus-
ter, que ni tan sols eren a la reunió en 
aquell moment. Serien potser els vicaris 
que Sagarra volia convidar per donar 
suport a la candidatura d’Els Pastorets? 
No hi ha constància que això sigui així 
ni de quin nom hi ha darrere d’aquests 
cognoms. Una ràpida recerca a la xar-
xa presenta un tal Josep Buch com un 
dels indians més poderosos de l’època i 
Pere Riera com un poeta barceloní de la 
Renaixença. De Fuster no m’atreveixo a 
elucubrar-ne res. 

  El que sabem del cert és que aquests 
tres van acabar constant com a pro-
posta ferma de l’acta de l’11 de gener 
de 1913, candidatures que s’haurien 
d’aprovar en Junta General l’endemà 
mateix, tal com manava el reglament. 
Constansa, el secretari, va reservar pru-
dentment un parell de pàgines del llibre 
d’actes a aquesta sessió plenària. Amb 
la seva dolça cal·ligrafia amb ploma, va 
escriure-hi el títol i la data, i es va per-
metre el luxe de decorar la pàgina amb 
unes ratlletes complementàries. A sota, 
res més. Hi va haver l’esperada sessió 
de Junta General el 12 de gener? Què 
hi va passar, que va robar l’alè a Cons-
tansa i no li va permetre escriure’n ni un 
mot a continuació de la data?
  Dos dies més tard, el 14 de gener, la 
Junta es reunia una altra vegada. Com 
si res no hagués passat, hi trobo escrita 
en el manuscrit la relació d’empresaris 
que prenen possessió dels nous càrrecs: 
ni Riera, ni Buch, ni Fuster. Al seu lloc, 
tres dels altres habituals. Què se n’ha-
via fet de la nova terna? Ni rastre, i ni 
rastre mai més fins que les pàgines del 
llibre d’actes acaben sis mesos després. 
El que sí que sabem és que en la calma 
tensa de la Junta del 14 de gener, un 
dels de sempre de l’equip va compartir 
amb la resta “l’agradable nova de que 
l’assumpte que pesava sobre el Centre
ha tingut una solució completament fa-
vorable”. 
  Es tractava veritablement d’un tema 

Passa a pàgina següent
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Ve de la pàgina anterior

d’egos? Què hauria passat si els caps de 
família cèlebres no haguessin trepitjat 
fort per acabar amb la disputa? Tindrí-
em avui Lluquets i Rovellons en lloc de 
Jonassos i Mataties? Tot quedava reduït 
a això, o es tractava d’un conflicte amb 
molta més cua? De què va anar tot ple-
gat, realment?
  Han passat gairebé 110 anys des de la 
desafortunada discrepància, poca llum 
podrem posar més en aquesta foscor 

només amb un esgrogueït llibre d’actes. 
Ara bé, si algú està llegint el butlletí i té 
coneixement dels fets del 12 de gener 
de 1913, prego que ho comparteixi. No 
voldria pas ser la causa d’un insomni 
generalitzat entre socis i sòcies de l’en-
titat. 

Judit Martínez

PEU DE FOTO DE LA PÀG. 12

Fragment del llibre d’actes de la Junta 
del Centro Social. Sessió de l’11 de 
gener de 1913, a la qual assisteixen, com 
diu al marge esquerre, Gracia, Direc-
tor, Sagarra, Gratacós, Bosch, Turón i 
Constansa Guinart.

Per fi va arribar el dia, concretament el diumenge 9 d’oc-
tubre de 2022. Per primera vegada el Cor Poblenou can-
tava una obra conjuntament amb un altre cor, en aquest 

cas amb la Societat Coral La Badalonense, que és un dels cors 
més antics del país.
  A la primera part, el nostre cor va cantar 5 Notturni de Wolf-
gang Amadeus Mozart.  
  Va ser una actuació força reeixida, en què es va intentar do-
nar el matís adient a cada un dels textos de Metastasio musi-
cats pel geni de Salzburg. El públic va premiar l’actuació de 
cor amb grans aplaudiments.
  Seguidament va ser el torn de La Badalonense, que va cantar 
una composició per a cor i tenor solista original del seu direc-
tor Juan Carlos Márquez, feta a partir de tres poemes del poe-
mari Estimada Marta de Miquel Martí i Pol. Però, per malaltia 
del tenor solista Toni Cruz, les seves parts van ser assumides 
pel director Juan Carlos Màrquez.
  Aquesta és una composició que demana un esforç important 
per part del cor, que se’n va sortir prou bé, i el públic va agrair 
l’entusiasme dels cantaires amb aplaudiments.
  Com a inici de la segona part, i per introduïr-nos en la música 
de Fauré, es va interpretar l’obra Aprés un rêve (Després d’un 

somni), que, juntament amb Hymne i Barcarolle, forma part 
de  l’Opus 7.  Es va interpretar en la versió de violoncel i piano, 
amb Hèctor Bàscones Brotons al violoncel i Josep Muñoz al 
piano, que van ser premiats amb una gran ovació.
  I a continuació va arribar el moment més esperat: el Rèquiem 
Opus 48 de Gabriel Fauré.
  Ambdós cors, dirigits per Anna Roma, van interpretar l’obra 
intentant copsar tots els matisos proposats per la directora, 
ja que es tracta d’un rèquiem ‘diferent’, en què Fauré crea 
una obra que interpreta la mort no com un càstig, sinó com 
un mitjà per assolir un estat superior de felicitat, i que, mu-
sicalment, evoluciona des del romanticisme cap un estil que 
donarà pas al posterior impressionisme de Debussy i Ravel.
Grans aplaudiments van premiar els solistes Salvador Molins, 
baríton, i Gabriela Bermúdez, soprano, així com el pianista 
Josep Muñoz, els cors i la nostra directora Anna Roma, que 
es va dirigir al públic per adreçar uns sentits agraïments a les 
persones que havien fet possible el concert i per convidar els 
assistents a la repetició del programa que es farà el dissabte 
5 de novembre, a les 9 del vespre, a l’església de Santa Maria 
de Badalona. 

Josep Panadès

Actuació reexida
COR POBLENOU 
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“En faig ofici de les 
meves aficions“
Carolina Albés
Núria Recasens

Aquest any n‘ha complert 50, que en el 
seu cas vol dir mig segle vinculada estre-
tament al Centre. 

Primer de tot, moltes felicitats pels 
teus 50. Ets de les que porta fatal els 
canvis de número?
 No, què va! Jo súper feliç!

Has demanat algun desig que es pugui 
dir?
 Sí, salut. Salut per sobre de tot!

Diguem que en aquests 50 anys has 
crescut al Centre, amb la família del 
Centre, vivint el Centre... Fem una mica 
de retrospecció. Ens n’anem a la infan-
tesa, quan comences a trepitjar l’esce-
nari. Què recordes d’aquell moment?
  No tinc un record concret de la primera 
vegada que vaig trepitjar l’escenari, per-
què ho feia sempre! He trobat la foto 
d’angelet de L’Estel, devia ser el 1975 
o 1976, quan tenia 3 o 4 anys. Crec que 
el paper que he fet més anys a L’Estel 
ha sigut aquest angelet! I tinc un altre 
record i és també fent d’angelet a L’Es-
tel amb tu [Carolina Albés] de Mare de 
Déu. Són els primers records dalt de 
l’escenari, però la veritat és que abans 
ja hi havia ballat amb l’Esbart Montseny.
 
A L’Estel hi has fet més papers.
  Dels tres angelets que hi surten ara, 
abans només n’hi havia un, i el vaig fer 
jo. Després, vaig lluitar per fer de Tasis, 
però no em van deixar. El Josep Casano-
va no va voler que Tasis fos una dona. 
De fet, jo volia fer tots els papers de 
L’Estel! Per mi L’Estel era meravellós. 
Després vaig intentar fer de Gabriel, 
però em van fer una prova i, com que 
no el vaig cantar, també em van dir que 
no. Però bé, després vaig aconseguir fer 
de Sant Miquel, que era l’últim paper a 
què podia aspirar. He fet dos anys de 
Miquel, el 2007 i 2008, un d’ells coinci-
dint amb el meu fill fent de Benjamí. I 
per record bonic de L‘Estel, la celebra-
ció del seu centenari, on vam compartir 
paper amb diferents actors i actrius de 

diverses generacions. 
Allò també va ser gros, 
molt gros!

Parla’ns de l’Esbart.
  Vaig entrar-hi de petita 
i vaig ballar fins a juve-
nils. Aleshores vaig co-
mençar a anar a escola 
i volia jugar a bàsquet, 
i vaig haver de triar. I 
vaig triar el bàsquet, 
no sé ben bé per què, 
perquè tampoc hi tenia 
gaire habilitat! 

El teatre comença a ser 
una afició per a tu ja en 
aquest moment?
  Sí, però també incons-
cientment, perquè ho 
he viscut a casa sempre 
i, per tant, sempre ha 
format part de la meva 
vida i era una cosa nor-
mal. Igual que anar a l’es-
cola, anar al Centre.

Quines obres recordes de quan eres pe-
tita, a part de L’Estel?
  Els meus pares em portaven a veure 
totes les obres que es feien aquí, les del 
Nicasi, les que dirigia en Josep Casano-
va Ramon... 

Quan comences a fer teatre?
  Em vaig estrenar fent de nena a Foc 
nou, d’Ignasi Iglésias, dirigit pel Nicasi. I 
a partir d’allà he fet tot el que he pogut. 
La meva estrena a Foc nou, el 1984, em 
recorda que he tingut moltíssima sort 
de compartir escenari amb persones 
com en Jaume Masjuan, la Pilar Gallego 
o la Mercè Oltra.

I continues?
  Aleshores començo a fer teatre amb 
el grup infantil de l’Elvira Fernàndez. 
Per mi l’Elvira és un punt d’inflexió a la 
meva vida. Per començar a fer teatre i 
també per entendre què passava a din-
tre. La meva època com a tècnic d’ara 
realment ve de la meva època d’infan-
tils amb l’Elvira. Jo tant sortia a cantar 

fent de carta a Alícia al país de les mera-
velles com estava organitzant els nens a 
dintre! No m’importava fer-ho. I, sense 
adonar-me’n, allò va ser la meva escola 
professional. Les infantils de l’Elvira les 
recordo totes! Jo he estat involucrada 
en moltes coses, però sempre a l’om-
bra, no sortint a l’escenari. O sigui, sí 
que és veritat que he fet moltes coses, 
però tampoc tantes. Recordo amb molt 
d’amor l’època del grup amb l’Elvira i 
el Dionís, no ens podíem creure l’èxit 
que vam tenir amb la meva germana 
Olga pintant roses de vermell i amb la 
meva cosina renyant-nos fent de Reina 
de cors.

I ja fas vestuari! 
  És veritat que hi ha un punt en què,   
com que faig el vestuari, surto menys a 
les obres, perquè això ja m’ocupa prou 
temps. I a mi m’és més gratificant fer la 
feina del vestuari que no sortir a l’esce-
nari.  Amb el tema de la costura sempre 
he estat autodidacta. Jo he après a co-
sir amb la revista Burda i la Patrones. 
La meva germana sí que anava a l’aca-
dèmia i, llavors, pel que ella feia, o pel 
que jo m’inventava..., doncs anava fent. 
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Quan vaig acabar el BUP, no em veia a 
la universitat, perquè a mi estudiar no 
se m’ha donat mai prou bé, i llavors sí 
que vaig fer l’FP de Moda i Confecció a 
l’Institut Poblenou. Però només vaig fer 
fins al primer cicle, perquè estava molt 
enfocat a dissenyar, i a mi dissenyar no 
m’interessava. A mi m’interessava con-
feccionar, que era el que m’agradava. 
Fer els patrons i confeccionar. Jo tenia 
habilitats per cosir, però no per dibui-
xar. Quan ho vaig deixar, la meva mare 
va anar a parlar amb la mestra i li va re-
comanar una escola de patronatge. I lla-
vors vaig anar a estudiar Patronatge a la 
rambla de Catalunya. 

Quan comences a encarregar-te del 
vestuari del Centre?
  Aquí, el primer vestuari que faig és en 
el Jo, Plaute que va dirigir el Carles Re-
guant. Era molt joveneta, devia tenir 
potser 14 o 15 anys. Però clar, heu de 
pensar que jo he viscut amb una màqui-
na de cosir a la taula del menjador de 
casa. I sempre havia vist la meva mare 
fent els vestuaris de l‘Esbart.

I no ho has deixat mai?
  Bé, han estat més de 30 anys, però sí 
que hi ha hagut èpoques en què hi he 
estat més implicada que en altres, depe-
nent, també, de les etapes de la vida. Hi 
ha hagut moments en què hi he pogut 
dedicar moltes hores i fer moltes coses, 

i l’organització que tenim ara també és 
fruit d’aquestes hores que hi vaig poder 
dedicar.

I ordenar el vestuari? 
  Clar. No és el mateix ordenar vestuari 
que fer vestuari. És molt diferent! Però 
jo feia les dues coses. A mi ordenar, 
classificar... és una cosa que m’agrada 
molt, i llavors no em costa fer-ho aquí, 
quan tinc temps. I vaig començar a fer-
ho d’una manera, que, ara, quan està 
desorganitzat, és fàcil tornar a organit-
zar-ho.

Quina és l’obra en què més feina t’ha 
portat elaborar el vestuari?
  Jo crec que m’equivocaria poc si et di-
gués que El petit rei lleó. Aquesta obra 
va ser una experiència brutal perquè tot 
va ser molt comunitari. Va portar molta 
feina, però va ser molt bonic i molt grati-
ficant, també per totes les vegades que 
es va fer i per la quantitat de gent que la 
va venir a veure.

Alguna anècdota de la teva etapa de jo-
ventut al Centre?
  El Centre era l’excusa per poder sortir 
de nit. Veníem aquí i, després, potser 
anàvem a ballar una mica. Bé, tampoc 
anàvem gaire lluny, perquè no portà-
vem ni un duro a la butxaca! Recordo 
haver vist els meus primers musicals a 
l’escenari del Centre i quedar-me me-

ravellada amb El retaule del flautista o 
amb La Blancaneu i els set nans. I recor-
do morir-me d’emoció quan vam fer Pi-
gat! I recordo hores i hores al vestuari, 
creant, cosint, xerrant, buscant còmpli-
ces per confeccionar grans espectacles 
com Pigmalió, Nit de Sant Joan, A cho-
rus line, El petit rei lleó,  Golfus de Roma, 
Mikado, Miserables, Shreck, i tants al-
tres que sort que em falla la memòria...  

O sigui que, en totes les generacions, 
en l’època de joventut, el Centre és el 
reclam per poder sortir de nit!
  Totalment! O sigui, era fàcil dir als pa-
res “vaig al Centre”. Sabien on érem i 
sabien amb qui estàvem. I no ens havien 
d’anar a buscar gaire lluny.

Anem a la maduresa. Trobes marit al 
Centre, formes una família... Què recor-
des d’aquest moment?
  Ho recordo com un moment bonic, 
perquè era com seguir els passos dels 
pares. Ells també han viscut aquí, han 
crescut aquí, es van conèixer aquí... 
Doncs era com fer el mateix, era com 
reviure l’ideal dels pares.

Quan fas obres de teatre o quan fas un 
vestuari, qui és més crític cap a tu? El 
teu pare o la teva mare?
  La meva mare, sense cap mena de dub-
te! La meva mare és súper crítica i no 
enganya, sempre ha sigut molt sincera. 

A la pàgina anterior, la Teresa bufant les espelmes dels 50 anys abans de l‘entrevista, al pati de l‘entitat. 
En aquesta pàgina, a l‘esquerra, d‘angelet (a l‘esquerra de la foto) en L‘Estel de 1983, amb Montserrat Farré de sant Gabriel i 
Carolina Albés de Verge Maria.
I a la dreta, la Teresa i l‘Olga Navarro, de tres i dos de trèbol, amb la Isabel Viñas de Reina de Cors, a Alícia al país de les 
meravelles representada el 1988.
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Amb el meu pare sempre hi ha hagut 
molta complicitat, hem compartit molt 
de Centre. Jo l’entenc! Si no fes res més, 
també m’estaria al Centre! Entenc per-
fectament la seva passió, perquè també 
és la meva. M’emmirallo molt amb el 
meu pare.

Et veurem d’escenògrafa, al Centre?
  Home, d’escenògrafa potser no, per-
què no en sé. M’agradaria saber-ne, eh!

De tots els germans, tu has estat la més 
arrelada al Centre.
  Sí. Perquè, clar, la Gemma també, però 
en anar-se’n a viure a Madrid, ja deixa 
d’estar comunicada aquí. Però jo sí, jo 
sempre!

I el teu fill?
  Al meu fill no li ha agradat mai. No li 
agrada fer teatre. I això que m’ha vist 
sempre a mi per dintre i que l’he por-
tat moltes vegades de públic. Quan era 
petit, jo sempre deia que el meu fill, de 
gran, seria crític de teatre, perquè el 
portava a tot! I s’estava quiet i li agra-
dava...

Podem dir que de les teves aficions en 
fas ofici.
  Totalment!

Actualment, treballes cosint en l’em-
presa del Lluís Casanova, que també és 
soci del Centre...
  Bé, actualment... hi treballo des de 
fa com 20 anys! Amb en Lluís hem fet 
també alguna que altra bogeria damunt 
l’escenari com Snadro (1994), que ningú 
entenia ben bé què era, però vam riu-
re moltíssim muntant-lo, o el Dancing 
(1995), que va ser una moguda impor-
tant de gent i una bogeria de vestuari. 
També alguna obra de Nadal, com No et 
vesteixis per sopar (1995). I amb ell tam-
bé vam tirar endavant un Florido Pensil 
que serà difícil d’oblidar.

Amistat i feina es porten bé?
  Súper bé! El Lluís és dels millors amics 
que he tingut i que tinc a la vida. Sempre 
he confiat en ell, quan he necessitat al-
guna cosa sempre m’ha respost... I m’hi 
he portat sempre molt, molt bé.

Més amistats al Centre.
  Una gran època va ser, també, quan 
portàvem el grup de teatre infantil i ju-
venil conjuntament amb la Carme, l’Eu-
làlia i l’Aina. Vam fer coses molt xules! I 

gran orgull el que sento 
quan aquesta canalla, 
que ara ja són grans, es 
continuen trobant i fent 
coses al Centre. Això 
crec que és el més im-
portant que he fet a la 
casa, ensenyar-los a esti-
mar el Centre i procurar 
que tingui una continuï-
tat.

També fas de regidora 
de teatre. Quants anys 
fa d’això?
  Professionalment, fa 
uns 7 anys.

I com pots compaginar 
les dues feines?
  Fàcilment, perquè el 
Lluís m’ho posa molt fà-
cil. Perquè quan vaig a 
treballar amb el Lluís és 
quan no tinc feina al tea-
tre. És a dir, amb el Lluís 
tenim, setmanalment, 
una feina que hem de 
treure, i ell em deixa organitzar-me 
com jo vulgui. La meva vida normal és 
anar a treballar amb ell al matí i anar al 
teatre a la tarda. Si tinc assajos al matí, 
com que ho puc preveure amb temps, 
doncs li avanço feina o m’escapo al mig-
dia a fer el que sigui... Però és fàcil orga-
nitzar-nos, perquè no depenem d’una 
porta oberta i d’un horari d’atenció al 
públic.

Quin va ser el primer impuls per con-
vertir-te en regidora?
  Jo entro al món professional d’una ma-
nera molt curiosa. Vaig fer el vestit de 
núvia de l’Eulàlia Giol i vaig penjar-ne 
una fotografia a Facebook. Al cap d’uns 
dies, em va trucar la Xènia Reguant, 
que havia vist la publicació, i em va dir 
que tenia una amiga que es casava i 
que havia vist el vestit... I jo li vaig dir: 
“ui! No, no, no, no...!”. Jo els vestits 
de casament només els faig per a ami-
gues súper amigues, perquè això és un 
compromís enorme. Però també li vaig 
dir que, si tenia alguna altra feina per a 
mi, em truqués. I així va ser. Al cap de 
pocs dies, ells estaven fent Merda d’ar-
tista i es van quedar sense regidor. I lla-
vors em va trucar i em va preguntar si 
volia fer-ho jo. Agafava tota l’època de 
Nadal i vaig estar dubtant què fer. I lla-
vors el Joan [Asensio], em va animar a 

agafar-ho, com a mínim perquè fos una 
experiència, i a mi em feia moltíssima 
il·lusió. I així vaig entrar al món profes-
sional. La meva primera regidoria va ser 
amb Merda d’artista, a la Sala Barts.

En què consisteix la feina de regidor?
  És complicat d’explicar. Hi ha molts ti-
pus de regidoria. T’explico la que jo faig, 
dedicant-me a companyies petites i mit-
janes (en companyies més grans seria 
una altra història). L’obra té un procés. 
Té un procés de direcció, té un procés 
de figurinista, d’atrezzista, de vestuari, 
d’escenografia... L’obra es forma. Quan 
l’obra ja està quasi formada i els assa-
jos una mica avançats, el regidor entra 
a formar part d’aquest engranatge per 
veure en quins punts del muntatge se’l 
necessita. El que fa el regidor és ajudar 
a fer que l’obra funcioni (amb canvis de 
vestuari o amb el que sigui), però, en el 
meu cas, jo també agafo la sastreria de 
l’obra. Amb això vull dir que, quan ater-
res al teatre, l’escenògraf desapareix, 
la persona encarregada del vestuari 
desapareix, l’atrezzista desapareix, el 
director desapareix... I llavors quedes 
tu al comandament d’aquell vaixell. En 
grans produccions sí que hi ha diferents 
persones encarregades, però, en pro-
duccions petites, una sola persona ho fa 
tot. Aquesta sola persona s’encarrega 
del manteniment de tot. Quan acaba la 
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funció, has de posar les rentadores; 
planxar la roba perquè l’endemà l’actor 
surti net i planxat; has de, per exemple, 
portar a arreglar un rellotge, unes saba-
tes..., i has de vetllar perquè l’obra no 
es “desmadri” i se segueixi sempre el 
que ha marcat el director, perquè els 
actors no agafin vicis... Perquè l’obra 
no es desvirtuï. 

És a dir: què passaria, si no hi hagués 
regidor, en un teatre?
  No es podria funcionar. A veure, hi ha 
companyies petites que funcionen sen-
se regidor perquè s’ho fan tot ells, però 
cada vegada n’hi ha menys.

Per qui ens estigui llegint: què cal fer 
o com cal ser per ser un bon regidor?
  S’ha de ser estricte. I s’ha d’estimar la 
professió. La gent em diu que ho faig 
tot bé, i jo en realitat només faig el que 
em surt del cor. Jo estimo el que faig .

No és una qüestió de caràcter?
  També. No tothom pot fer de regidor. 
Perquè has de tenir empatia, has de sa-
ber portar la gent. Potser els han posat 
alguna cosa que no els agrada i llavors 
has d’intentar arreglar-ho perquè esti-
guin més còmodes... Hi ha vegades que 
has de donar un toc d’atenció, perquè 
tu marques els horaris d’arribada al te-
atre, i has de saber com dones aquest 

toc, perquè al final són 
persones que has de veu-
re cada dia...

Fa poc et vam veure de 
regidora a Catalunya ai-
xeca el teló per segona 
vegada. És un estrès, 
això?
  Sí. Sí, sí. [riu] El tema ga-
les és sempre un estrès. 
Perquè no hi ha pressu-
post, no pots fer tran-
quil·lament... No és com 
un muntatge d’una obra, 
que pots preparar-lo amb 
dies. Una gala és molt 
“kamikaze”. T’hi has de 
posar “a sac”. 

I com et prepares per 
evitar o minimitzar els 

nervis?
  Els nervis hi són sempre. Jo el que faig 
és estudiar molt. A tu, uns dies abans, 
et passen una escaleta, un guió. Un cop 
tens material, t’has de posar a estudiar. 
Perquè és tan ràpid el que s’ha de fer, 
que, si no has estudiat i no saps el que 
ha de passar, estàs mort. Jo, per seguir 
amb l’exemple del Catalunya aixeca 
el teló, quan arribo al Liceu el dia que 
m’han convocat, que és el dia abans 
de la gala, ja sé tothom que hi col·labo-
ra, què s’ha de fer, què hi ha, qui és el 
microfonista, qui hi surt, qui és el mes-
tre... Qui és TOT.

I en aquesta edició t’hi vas trobar gent 
del Centre. Tu ho sabies, oi?
  Jo ho sabia, perquè tenia els guions i 
les escaletes... Però ells no! I no els ho 
vaig voler dir abans i els va fer molta il·lu-
sió que ens trobéssim. Va ser molt xulo.

No t’hem vist mai a cap càrrec “oficial” 
a cap Junta del Centre...
  No, he estat molts anys a la Comissió 
de Teatre, però sense ser-ne delegada.

I no t’agradaria?
  No. Però tinc una raó molt clara, i que 
segueix amb el que dèiem abans del 
paral·lelisme amb el meu pare. Tant 
ell com jo som d’executar, no som de 
burocràcies. Jo, abans d’organitzar al-

guna cosa, ja l’he feta. Abans de dema-
nar alguna cosa, ja hi he anat i ja ho he 
comprat.

També fas classes de música al Centre.
  Sí, hi vinc per dos motius. En primer 
lloc, perquè els meus pares mai em van 
portar a classe de música, cosa que no 
puc entendre, estant tan vinculats ar-
tísticament a tot! I era una de les coses 
que sempre m’havia cridat l’atenció 
i mai m’havia atrevit a fer. I, en segon 
lloc, perquè, per la feina, volia aprendre 
a llegir una partitura, perquè a vegades 
es pot donar el cas que hagis de seguir 
un guió amb una partitura, i no saber-ho 
fer em limitava en l’àmbit laboral.

Com veus entitats com el Centre en 
aquest segle XXI?
  Malament. Crec que s’està perdent 
l’essència d’aquestes entitats, que era 
el voluntariat. I ho veig a casa, eh! Que, 
per exemple, el meu fill no entén que jo 
avui hagi estat tot el dia tancada aquí 
sense cobrar. No entén per què em vaig 
posar “en tot aquest merder”. I igual 
que jo ho vaig veure a casa i és el que 
jo he seguit fent, ell també ho ha vist 
i no ho ha fet mai. Perquè el tema del 
voluntariat s’està perdent. Fer les coses 
de manera altruista s’està perdent.

Quina projecció de futur donaries al 
Centre? Com l’enfocaries?
  M’agradaria que continués l’esperit as-
sociatiu, però també entenc que cada 
vegada l’oferta és més gran i costa més 
implicar-se en les coses “perquè sí”. 
M’agradaria que es potenciés el volun-
tariat, perquè crec que és la manera de 
viure més el Centre.

Ens ha agradat molt poder parlar amb 
tu. Que acabis de passar un bon ani-
versari, que tinguis una bona dècada, i 
moltes col·laboracions amb el Centre!
  I tant! Sempre que pugui! De fet, jo, 
al Centre, d’aquí a molts anys, a part 
de veure-m’hi cosint, m’hi veig vivint! 
[riu] Amb les meves amigues “golfes” 
(la Carme Canet, l’Aina Bertran, l’Eulà-
lia Giol, la Cristina Campoy i la Caterina 
Clos), sempre diem que farem un pis 
més, amb una habitació per a cada una i 
espais comuns, i que ens jubilarem aquí! 

A la pàgina de l‘esquerra, la Teresa dins el vestuari.
Aquí al costat, Teresa Navarro, Jordi Olivar, Lluís Casanova, Gemma Nierga, 
Irene Ferrada i Joan Asensio a No et vesteixis per sopar, del 1995
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Neus Martín Royo
Ha dedicat més de 130 quadres al barri on va créi-

xer, la dràstica transformació del qual va poder 
seguir dia a dia, i on continua residint. El pròxim 

mes de setembre, el barri li tornarà l’atenció amb un am-
biciós projecte expositiu, un dels més atractius de l’any 
2022. La memòria  pictòrica  del  Poblenou combinarà  
una  selecció  de  la  pintura de Neus Martín Royo (Bar-
celona, 1968) amb abundant documentació històrica i 
fotogràfica de la zona. Ho farà en quatre espais: la Torre 
de les Aigües, on s’ubica l’Arxiu Històric del Poblenou; 
l’edifici Oliva Artés, una de les seus del Museu d’Història 
de Barcelona; la Fundació Palo Alto i el Centre Cívic Can 
Felipa. Amb quatre comissaris: Jordi Fossas, Joan Carles 
Luque, Marta Pérez Ibáñez i Glòria Muñoz.
   Vaig conèixer Martín Royo el 1996. El galerista Ma-
nel Mayoral em va demanar que escrigués al catàleg de 
l’exposició que estava a punt de dedicar-li. Per elaborar 
el text vaig recórrer amb ella un matí els paisatges del 
que s’havia anomenat el Manchester català per les seves 
fàbriques emblemàtiques del desenvolupament econò-
mic de finals del segle XIX i principis del XX. L’artista els 
havia visualitzat i assimilat des de molt petita, de la mà 
del seu pare els diumenges, caminant fins a la platja, o 
acompanyant la seva mare fins a la fàbrica de puntes on 
treballava. Grans xemeneies, murs de maó i zones híbri-
des on les últimes terminacions urbanes es fonien amb la 
natura, creant una terra de ningú que resultaria estimulant. 
En la seva obra, “un món en decadència, a mig destruir o mig 
reconstruir, adquireix un insòlit atractiu, que efectivament 
posseeix quan potser ens hi passegem una tarda de diumen-
ge, solitaris i amb un esperit contemplatiu”, va escriure Feliu 
Formosa.
  En els anys que van precedir i van seguir els Jocs Olímpics 
del 1992, aquell entorn es va modificar de forma dràstica, 
primer per donar pas a la Vila Olímpica, un dels estendards 
de la renovació urbana del període, i després al 22@, em-
blema actual de la nova Barcelona tecnològica. La pintora, 
formada en Belles Arts i en Arts i Oficis, deixebla de Francesc 
Artigar, ha fet d’aquesta transformació un autèntic leitmotiv. 
Les seves imatges urbanes sòlides i contundents, documen-
tades i líriques –des del gran edifici a la façana del petit co-
merç–, riques en perspectives frontals, amb colors saturats, 
en fan la més hopperiana dels pintors catalans en actiu (a 
propòsit de la seva obra s’ha parlat de “figuració testimonial” 
i de “bodegons arquitectònics”; però a diferència d’Edward 
Hopper, Martín Royo no hi introdueix mai la figura humana).
  Va ser una de les primeres persones en què vaig pensar 
quan a finals dels anys noranta comissariava les exposicions 
Realisme d’avantguarda i Realisme a Catalunya, amb ànim de 
reivindicar un corrent pictòric poc cuidat per les institucions 
(continua sense estar-ho, malgrat que, com apunta al títol 

del seu últim llibre el polifacètic arquitecte, pintor i escriptor 
Oscar Tusquets, Sin figuración, poca diversión). Des d’ales-
hores Martín Royo ha exposat regularment a la Sala Parés, a 
la qual un dia caldrà retre homenatge per haver mantingut i 
cuidat aquesta línia de treball pictòric, i últimament a la Jor-
di Barnadas. També ha plasmat panorames i racons d’altres 
ciutats, com Nova York, Londres i l’Havana.
  Neus Martín Royo ha dedicat 130 quadres al barri, que do-
naran peu a una antològica en quatre espais al setembre
Quins paisatges pintats del Poblenou veurem a les quatre 
seus? Els dels quatre singulars edificis que acolliran el pro-
jecte: la platja de la Mar Bella; la sastreria La Africana; la 
rambla; la gelateria El Tío Che; l’antic Gasòmetre, les anti-
gues cotxeres de TMB; l’antiga cooperativa La Flor de Maig; 
el Casino L’Aliança; l’estació, amb el pas a nivell i el recorre-
gut ferroviari paral·lel al litoral; el carrer Marià Aguiló amb 
les seves botigues; l’estudi de l’artista al cor del 22@; el car-
rer Pere IV, antiga carretera de Mataró...
“Crec que tot aquest treball al llarg del temps és un acte 
d’amor. Sempre he pintat allò que m’envolta d’una forma na-
tural; el que no imaginava quan vaig començar és que l’en-
torn del Poblenou em donaria per a tant”, confessa la pintora.

Sergio Vila-Sanjuán
Article publicat a La Vanguardia 9 d’Abril de 2022 Cultura|s

La Neus, directora de l‘Aula de 
dibux i pintura del Centre, i reco-
neguda pintora, ha protagonit-
zat una exposició repartida en 

difeferents espais del Poblenou, 
i darrerament s‘ha presentat al 
Centre el llibre-catàleg de la ma-
teixa. Reproduïm l‘article que 

Sergio Vila-Sanjuán va publicar 
sobre aquesta pintora i la seva 
macroexposició al diari La Van-
guardia. 
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El Cant de la Sibil·laNAIXEMENT

Siena Cullell Girbau
  
La Siena és la segona filla de 
l‘Aina Girbau i en Ferran Cu-
llell, i, per tant, el segon nét 
de Lluís Girbau i Carme Canet, 
besneta de la Carme Capeta i 
neboda de l‘Alba i la Laia Gir-
bau. 
  Moltes felicitats a tots el seus 
familiars i amics!   

NECROLÒGIQUES 

Francesca Padró Vallès
Vídua de Lluís Bruguera Casas
 
  El passat dia 11 de juliol ens va 
deixar aquesta consòcia nos-
tra, que familiarment tothom 
coneixia com la Paquita Padró, 
a l’edat de 94 anys. 
  Vinculada des de ben jove a la 
parròquia de Santa Maria del 
Taulat, aviat va formar part del 
seu cor parroquial ja que es-
tava dotada d’un bona veu de 
soprano i, juntament amb al-
tres membres d’aquest cor, va 
participar en el naixement de 
l’Orfeó Virolai del Centre l’any 
1949.
  Des del moment de la seva 
creació l’any 1953 es va integrar 
a la parròquia de Sant Pancraç 
amb la que, un cop casada 
amb en Lluís, va seguir tenint 
contacte encara que, al traslla-
dar-se al seu nou domicili, van 
col·laborar també amb la de 
Sant Oleguer.
  Rebin la seva filla M. Montser-
rat, la seva cunyada Assump-
ta Bruguera i altres familiars i 
amics, el nostre més sentit con-
dol.

Magda Royo Utjes
  La Magda era la mare de la 
Neus Martín Royo

127 aniversari del 
cinema: la música
de Morricone
Es diu que 

el cinema 
va néixer 

mut, una veritat 
a mitges, ja que, 
abans que la tec-
nologia perme-
tés els enregis-
traments sonors, 
les projeccions 
s’acompanyaven 
de sorolls i mú-
sica en directe. 
A partir de 1927, 
amb el cinema sonor, les productores 
contractaven cantants, músics i ar-
ranjadors, i, poc després, hi va haver 
músics dedicats al cinema. La música 
ambienta les històries, marca els perso-
natges i regula el dramatisme de les es-
cenes. Ennio Morricone, mort el 2020, 
ha estat un dels més grans. 
Morricone va crear les populars músi-
ques dels espagueti western de Sergio 
Leone, i també les inoblidables de La 
Missió i de Cinema Paradiso. Treballa-
dor incansable i prolífic, autor de més 

de 500 bandes sonores per al cinema i 
la TV, quan va complir 90 anys va inici-
ar una gira pel món de 50 concerts per 
acomiadar-se.
  Per celebrar l’aniversari del cinema, 
projectarem un muntatge de dues ho-
res dedicat al mestre Ennio Morricone, 
que segueix viu en les seves partitures.

  Us hi esperem.

Després de dos anys d’aturada a 
causa de la pandèmia de la Co-
vid-19, l’acte dramàtic i litúrgic 

El Cant de la Sibil·la tornarà oferir-se a 
l’església de Santa Maria del Taulat, la 
vigília de Nadal, a un quart de dotze de 
la nit, just abans de la Missa del Gall. 
  Anirà a càrrec del Cor Poblenou del 
Centre, que aquest any incorpora un 
seguit de novetats, que van més enllà 
de l’estricte cant tradicional, basades 
en tres moments concrets de la història 
d’aquest cant. El primer fa referència 
als seus inicis al segle XIII, i el veurem 
concretat en el vestuari del cor. El se-
gon es pot situar en la seva represa, al 

segle XVIII, després de superar la pro-
hibició decretada pel Concili de Trento, 
i que s’expressarà amb la interpretació 
de tres motets originals del músic més 
important d’aquell segle, Johan Sebasti-
an Bach. I el tercer el situarem en aquest 
segle XXI, en què s’ha fet pràcticament 
universal, i que farem evident amb la 
tecnologia, projectant en català norma-
tiu i entenedor el text del cant tradicio-
nal escrit en un llenguatge ancestral i de 
sintaxi enrevessada.
  Heus aquí, doncs, la millor opció per 
preparar l’esperit per viure amb la millor 
disposició d’ànim la Missa del Gall.

A. R. P. 

ALTRES ESDEVENIMENTS
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Pregàries budistes al Centre
A finals d‘agost, el Centre va acollir les bene-
diccions i iniciacions budistes de la seva san-
tedat el 41 Sakya Trichen

Els dies 23, 24 i 25 d‘agost, el Centre va acollir a sa Santedat  
el 41 Sakya Trichen, que va impartir iniciacions i bendicions 
a Barcelona, auspiciat pels tres centres Sakya de Catalunya.  
  Gongma Trichen Rinpoche és un dels mestres més reputats 
actualment, donada la vasta quantitat d‘ensenyances que ha 
rebut de distingits mestres en el camí vajrayana. Ha comple-
tat  nombrosos retirs en solitari, i s‘ha dedicat a viatjar per tot 
el món expandint el Dharma.  Se‘l considera una emanació del 
Buda de la Sabiduría, i sa Santedad Dalái Lama va dir d‘ell que 
és “el rei dels ioguis“.  
  

Del 4 al 20 de novembre el Centre ha acollit l‘exposició Ce-
mentiris del Poblenou. Aquesta exposició va néixer com 

un treball cooperatiu de fotògrafs del Fotoclub Poblenou i va 
tenir tot el suport de la Direcció de Cementiris de Barcelona. 
En un principi, de cada cementiri de la ciutat se’n feia càrrec 
un equip de fotògrafs, però, en veure com n’era d’enriquidor 
el tema, es va decidir, finalment, que tothom podia anar arreu.
  El resultat va ser aquesta exposició que s’ha pogut veure al 
Centre, i que va ser presentada per primera vegada en una ex-
posició a la capella del Cementiri de Poblenou, l’any 2019, en 
commemoració del 200 aniversari d’aquest.
  L’exposició té el valor, com ja hem dit, de ser un treball col·lec-
tiu d’un bon nombre de socis fotògrafs del Fotoclub Poblenou, 
on cada un ens ha mostrat el seu punt de vista davant de l’art 
funerari del que tan ple són els cementiris de la nostra ciutat. 

Veureu un 
n o m b r e 
i m p o r t a n t 
d ’ i m a t g e s , 
d’escultures 
i d’altres ele-
ments deco-
ratius, però, 
per respecte 
a les famílies 
dels que hi són enterrats, no hi ha cap fotografia que mostri el 
nom dels finats. 
  Ara i amb motiu del FotoFest, Festival de Fotografia del Po-
blenou de Barcelona, s’ha volgut tornar a mostrar, atès que és 
una bona mostra del treball del Fotoclub Poblenou. 

Exposició de fotografies del 
Cementiri del Poblenou
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La vida humana és sagrada
El divendres 24 de juny, a la nit, mentre nosaltres celebrà-

vem plàcidament la festa de Sant Joan, preocupats pels 
nostres focs i vetllant pels nostres boscos, amb l’alegria 

de la revetlla, amb els petards, amb la coca i la flama del Ca-
nigó, a la ciutat autònoma de Melilla unes dues mil persones, 
principalment joves i només nois, van intentar saltar les tan-
ques de la frontera que separen el Marroc d’Espanya. 
    Les policies d’ambdós països van actuar amb molta con-
tundència i el resultat va ser una autèntica massacre. Tenim 
la sort, per als incrèduls d’aquests conflictes, que ben aviat 
es van divulgar les cruels imatges de la batuda per les xarxes 
socials i vam poder veure els joves estesos per terra i la càr-
rega contra ells.
 De bon inici ja va començar un ball de xifres: les autoritats 
parlaven només de 27 africans morts, d’altres parlaven de 
més de trenta i prop ja dels quaranta, mentre que algunes 
entitats i associacions d’ajuda als immigrants parlaven clara-
ment de prop d’un centenar de morts. 
    El president del govern, Pedro Sánchez, ignorant les vícti-
mes i amb molt poca sensibilitat vers aquesta realitat, ràpi-
dament va comparèixer per elogiar l’actuació conjunta dels 
cossos i les forces de seguretat d’ambdós estats, i va pujar el 
nivell dels fets fins al límit de considerar-los “una greu agres-
sió a la integritat del territori nacional” (una cosa sagrada). 
Però, mentrestant, les imatges, per poca empatia que tin-
guéssim, a nosaltres ens glaçaven el cor. 

Situació crítica
  Han passat ja més de tres mesos, però jo no em puc treure 
del cap aquelles imatges. És per aquest motiu que no puc dei-
xar de fer algunes reflexions.
  Primera: és evident que la vida no té el mateix valor a una 
banda o a l’altra de la tanca de Melilla. Mentre nosaltres cui-
dem molt de la nostra salut i procurem de no prendre mal 
de qualsevol manera i busquem la nostra seguretat en tot, és 
molt fàcil poder-nos imaginar que, a l’altra banda, la situació 
deu ser tan crítica, tan pobre, tan mise-
rable, que la vida no té cap valor i es pot 
arriscar fàcilment perquè la mort —més 
tard o més d’hora— ja la tens en tu. Són 
uns morts vivents que no arrisquen res po-
sant en perill la seva pròpia vida, una vida 
que ja no té cap valor. 
  Segona: no podem presentar-nos com 
un bon exemple d’acollida dels germans 
ucraïnesos que fugen d’una guerra, si, per 
altra banda, mostrem aquesta gran insen-
sibilitat amb els qui escapen de la pobresa 
i de la misèria dels seus països. No deixem 
de repetir que aquestes víctimes no són 
les culpables de la seva situació. 
  Si, a més, tenim en compte que el color 
de la pell dels ucraïnesos, blancs, i el dels 
negres subsaharians no és el mateix, això 
encara ens convertiria, ben clarament, en 
uns racistes de manual. 
  Tercera: hem de reflexionar més i hem de 

valorar molt més la dignitat de tota vida humana i posar-la 
com el valor més elevat. La vida humana és sagrada. No està 
gens bé que parlem de víctimes acusant-les que elles matei-
xes s’ho han buscat o que són fruit de les màfies. No és cert. 
Els estats, tots els ciutadans i també les forces i cossos de 
seguretat de l’estat —com els metges— hem de garantir, pri-
mer i per sobre de tot, la vida de tota persona humana. Les 
vides humanes són molt més sagrades que les fronteres que 
nosaltres hem dissenyat sobre un mapa i no les podem posar 
en el mateix nivell. Ja no entro a parlar de “la integritat del 
territori nacional” com a valor suprem. 
  Quarta: davant de situacions com aquestes, no podem anar 
cultivant encara més la nostra indiferència generalitzada en 
tot i per a tot, sinó que hem d’actuar ràpidament i denunciar 
les imatges que veiem i els ultratges i les violacions contra 
els drets humans i contra les víctimes indefenses. També hem 
de denunciar les fronteres, els murs i les tanques. I, si no ho 
volem afrontar únicament com a Estat espanyol, perquè a 
nosaltres sols ens sobrepassa, convé que hi involucrem tots 
els estats d’Europa (com sí que sabem fer amb molts altres 
conflictes, com, per exemple, la crisi energètica), atès que 
aquest ja no és només un problema entre nacions, sinó que 
ara ja és un conflicte entre continents, entre la rica Europa i 
l’empobrida Àfrica. 
    I cinquena: finalment, cal que ens plantegem quina ha de 
ser la nostra actitud davant del fenomen migratori en el món i 
més concretament en el nostre estat. Cal que reclamem sem-
pre una gestió més humana, un millor tracte per a les perso-
nes que exerceixen el seu dret a la mobilitat geogràfica i un 
major respecte per a les víctimes de tot tipus, però especial-
ment i encara més a les que són innocents de la seva situació. 
Com molt bé diu el papa Francesc, ens cal més sensibilitat, 
més consciència i més sentit de fraternitat.

Francesc Romeu
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El Poblenou va estrenar, per la Festa Major, quatre cap-
grossos que representen quatre figures del barri: la so-
prano Maria Espinalt, la bailaora Carmen Amaya, l’artista 

Josep Maria Subirachs i el periodista Josep Maria Huertas. 
Tots quatre van ser persones que van treballar al barri i per 
al barri. Desinteressadament. La majoria dels lectors d’aquest 
butlletí coneixen els tres darrers personatges i no cal explicar 
qui eren. Però Maria Espinalt ens queda més lluny. Va ser una 
cantant lírica que, malgrat la fama i els diners que guanyava 
a fora, sempre es va oferir a cantar de franc per a les enti-
tats del barri. L’he trobada ressenyada en els llibres d’actes 
de L’Aliança i de l’Ateneu Colon, i, el 1958, va fer el seu últim 
recital al Centre Moral. En una ocasió, L’Aliança li va regalar 
un fermall d’or amb pedres precioses en agraïment per les 
moltes vegades que hi havia cantat de franc.
  Òscar Garcia també ha treballat desinteressadament per fer 
aquests capgrossos. S’hi va dedicar de ple durant vuit mesos, 
buscant informació i documentant-se sobre el vestuari més 
adient. La que li va donar més feina va ser Maria Espinalt, 
perquè no va en trobar cap familiar viu. Fins ara ha avançat 
5.000 euros de la seva butxaca, dels quals n’ha recuperat, 
de moment, 2.200 en subvencions, i confia que aquesta xifra 
creixi amb les aportacions de les entitats i dels veïns del barri. 
L’Esbart Català Dansaire, que va ensenyar els ninots a ballar, 
també va oferir el seu treball desinteressadament.
  El que va fer aquest noi és un acte de voluntariat, com tam-
bé són voluntaris la gent del Centre, de L’Aliança o de l’Arxiu 
Històric, que aquesta Festa Major ha tirat endavant la gran 
exposició de la Neus Martín Royo.
  La majoria de les persones que treballen en les entitats ho 
fan per amor a l’art. Perquè els agrada, s’hi diverteixen i s’hi 
troben bé ajudant els altres. Al Poblenou aquesta solidaritat 
ve de lluny. Durant la segona meitat del segle XIX, trobem al 
barri escoles nocturnes per a adults i nens a les Franciscanes, 
a l’Església Evangèlica, a L’Aliança... 

Oferir sanitat i educació
  Aquesta darrera entitat va fundar una de les primeres caixes 
d’estalvis privades que va tenir el país i va muntar un primer 
servei telefònic obert a tota la barriada. De mutualitats d’aju-
da mútua per a malaltia, atur, accidents i mort, en van tenir di-
verses associacions, que van néixer sota l’aparença innocent 
d’oferir esbarjo als veïns, però que ben aviat es va convertir 
en una eina que donava uns serveis que l’Estat no procurava i 
que sovint, fins i tot, prohibia.
  Oferir sanitat i educació no era fàcil el segle XIX, perquè la llei 
no ho protegia. Tampoc ho va ser durant les dues dictadures 
del segle XX, la de Primo de Ribera i la de Franco, quan moltes 
entitats van haver de baixar la persiana per força i algunes 
no van tornar a obrir mai més. Encara n’hi ha que reclamen 
patrimonis confiscats durant el franquisme.
  Però, a Barcelona, la democràcia tampoc ha sigut benigna 
per a les entitats tradicionals. La creació de centres cívics 
municipals ha suposat una competència deslleial per a unes 
associacions que sempre han anat justes de recursos i sovint 
de locals adients.

Els capgrossos i el voluntariat

El capgròs de Josep M. Subirachs, d‘Òscar Garcia

Després de les primeres eleccions, el regidor i abans 
activista veïnal Jordi Vallverdú es va encarregar dels 
centres cívics. I, com  recorda Andrés Naya en les seves 
memòries encara inèdites, “l’aposta de Vallverdú no 
eren els ateneus populars, sinó els centres cívics com 
a part de l’Administració municipal. No acceptava l’au-
togestió”. I el que havien de ser entitats populars com 
Can Golferichs, les Cotxeres de Sants, les Cotxeres de 
Sant Andreu, el Casinet de l’Espanya Industrial, l’antiga 
fàbrica de la Sedeta... es van convertir en centres cívics 
municipals.
   Des de l’Ajuntament, temien que la democràcia direc-
ta practicada des de feia anys des dels barris es conver-
tís en un contrapoder. L’intel·lectual i escriptor Manuel 
Vázquez Montalbán reflexionava sobre aquesta prime-
ra gran frenada democràtica en el llibre Barcelona en 
lluita: “No va ser així, en part per les regles de joc im-
posades per la Transició, en part per la covardia de les 
formacions polítiques d’esquerra, que van témer el ba-
sisme desestabilitzador dels moviments socials i, molt 
preferentment, el dels veïns. La pèrdua de protagonis-
me dels moviments socials va repercutir en la progres-
siva mediocritat de la democràcia participativa”. 
  La paradoxa és que al centre cívic que es va obrir a 
Vallvidrera li hagin posat el nom de Vázquez Montal-
bán. A la Casa Gran no han llegit el llibre de Vázquez 
Montalbán.

Maria Favà
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1-0, el dia que vàrem 
derrotar l’Estat

Ens trobareu al carrer 
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entre Rambla 
del Poblenou i Marià Aguiló
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La força de la gent, la força pacífica del poble català, va 
quedar ben de manifest l’1 d’octubre de l’any 2017, ara 
ha fet cinc anys. Aquesta fita romandrà per a la història 

com la gran lluita d’un poble contra l’Estat espanyol, contra 
les seves clavegueres i contra les forces repressives del pro-
pi Estat: la Policia Nacional i la Guàrdia Civil, que van anar a 
cops de porra, a puntades de peu i a empentes i estirades de 
cabells, en contra de persones indefenses que només volien 
exercir un dret tan democràtic com és el de votar. Fins i tot, 
les forces repressives van actuar amb bales de goma(prohi-
bides a Catalunya), amb la conseqüència que una persona va 
perdre un ull. I, com a testimoni esfereïdor, hi va haver més 
d’un miler de ferits.
  Finalment, el Referèndum es va poder celebrar —tot i el 
tancament de 227 col·legis electorals— amb una intervenció 
de més de dos milions dues-centes mil persones que van vo-
tar, gràcies a l’acció dels membres de les meses electorals i a 
la gran participació de moltes persones que eren alerta per si 
venien els “piolins” a continuar estomacant. Una gran diada 
que honora el nostre poble i que testimonia la seva voluntat 
per defensar, per damunt de tot, la llibertat de Catalunya.
  El poble català l’1-O va derrotar, en tots el sentits, l’Estat 
espanyol. La gent va fer grans sacrificis durant alguns me-
sos, i l’Estat no va saber ni va trobar la manera d’impedir-ho, 
malgrat haver-hi esmerçar tot el seu poder i totes les seves 
clavegueres perquè la consulta no se celebrés. L’Estat va fer 
un gran ridícul i va demostrar la seva ineficàcia, amb ressons 
internacionals. Els cops de porra també els van fer molt mal 
a ells, que es volen considerar demòcrates, encara que en el 
fons no ho siguin, com va resultar ben evident, perquè els 
domina el seu passat dictatorial i colonialista.
  Ara que anem sabent bona part de tots els treballs pre-
paratoris, veiem quants sacrificis van fer moltes persones 
i institucions, fins al punt de posar en risc la seva llibertat: 
organitzant les trobades, coordinant cada una de les qüesti-
ons vitals perquè la consulta es pogués celebrar; infinitat de 
responsabilitats que van ser necessàries, i que van donar el 
seu fruit abundós. I, finalment, l’1-O, van aparèixer les urnes, 
les paperetes, els ordinadors... 

 

 I va ser cabdal, també, el treball de les famílies que van ro-
mandre a les escoles que havien de ser col·legis electorals, ja 
des del divendres anterior a la tarda, perquè no fossin ocu-
pades per la policia repressora. Hi van dormir durant dues 
nits i van mantenir protegits els espais on s’havia de procedir 
a les votacions fins al moment que es van obrir els col·legis 
electorals.
  Un gran i admirable sacrifici, perquè la voluntat del poble 
català és clara: Catalunya vol viure en llibertat. No vol que li 
imposin una cultura forana; no vol que li qüestionin la seva 
parla; vol tenir la llibertat de decidir com s’organitza la seva 
pròpia nació; vol decidir en què inverteix els seus impostos, 
que ara els recapten des de fora i una bona part no ens retor-
na mai. És necessari que els polítics catalans entenguin que, 
de l’Espanya profunda, no en podem esperar res de bo: la 
història ens ho ratifica. El que cal que facin és posar-se al cos-
tat de tota la gent que va aconseguir el miracle de l’1-O, que 
som la majoria dels catalans.
  L’1-O restarà en la memòria de tothom com el dia que el 
poble català va derrotar l’Estat espanyol.

Joan Giménez i Roger
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VIDA CREIXENT: POSEM VIDA ALS ANYS
Un grup de socis i simpatitzants del Centre ens trobem el tercer dimarts de cada mes a tres quarts de cinc de la

tarda per tal de compartir les nostres vivències en un clima d’amistat.

TOTS HI SOU CONVIDATS

El vi rosat és el vi elaborat amb varietats de raïm negre, 
amb un temps de maceració breu (per tal que el most 
agafi poc color) i temperatura controlada perquè no per-

di aromes. 
  En l’elaboració de vi rosat, la maceració consisteix a deixar 
les pells de raïm amb el most un temps determinat perquè 
així agafi el color, les aromes i sabor desitjat per l’enòleg. És 
molt menor que el dels vins negres, de vegades, només ho-
res.
  En gastronomia, la maceració es fa amb un preparat líquid, 
compost bàsicament de vi o d’algun licor i de sucre, on es dei-
xa reposar la fruita i les espècies a fi que s’estovin i agafin un 
sabor especial.
  Un vi rosat ideal ha de reunir les bones qualitats dels blancs 
i dels negres, però no els inconvenients. Solen ser vins vius, 
lleugers i de de poca graduació. No s’han de guardar. Normal-
ment es consumeixen durant l’any de la seva collita. El seu 
color va del rosat intens al color de pell de ceba o salmó. Al 
Marroc, es fa un vi rosat que en diuen “vi gris”, que és la bar-
reja d’un vi blanc amb un vi negre. Pel que fa a la temperatura 
a què es recomana prendre’l, és de 6 a 8 graus, tot i que nor-
malment se serveix a més baixa temperatura.
  El vi rosat és el menys consumit de tots els tipus de vins. Els 
escumosos rosats són una altra historia, sobretot a França, 
on el champagne rosat és una exquisidesa i, en alguns casos, 
amb preus només a l’abast de poques butxaques. 
Per dir-ho d’alguna manera, és l’aneguet lleig dels vins. Hi ha 
qui diu que un rosat no és un vi. Qui no recorda, a les tas-
ques, bars i bodegues dels anys setanta i vuitanta, els famo-
sos “claretes”, que se servien fresquets i en un vas amb unes 
olivetes? Molt populars a Navarra i La Mancha. A casa nostra, 
tenim una varietat de raïm, la Trepat, molt conreada a la D.O. 
Conca de Barberà, que, per les seves característiques, és ideal 
per elaborar vins i caves rosats. Els caves de Trepat són bru-
tals.
  Ara, per sort, el seu prestigi ha canviat una miqueta. Al sud 
de França, a la Provença, s’elaboren vins rosats d’una qualitat 
excel·lent que són coneguts arreu del món. Els francesos, ac-
tualment, són qui més consumeixen aquesta tipologia de vi.
  Per la seva frescor, joventut, acidesa i aroma, és un vi ide-
al per prendre de manera informal. Espectacular com a inici 
d’un menú degustació amb maridatge de vins. Per als aperi-
tius i entrants, per a sopes fredes, fantàstic. Per a un maridat-
ge més gastronòmic, poseu-lo al costat, ara que està tan de 
moda, de tota la gamma de menús asiàtics, cuina japonesa, 
xinesa i tai. També per a la cuina peruana, amb una menció es-

pecial als ceviches. Molt adient per a plats picants, i brutal per 
als arrossos de tot tipus, tant a l’estil valencià com els de peix 
i caldosos. Molt recomanable per als tàrtars de tonyina i de 
vedella, i per plorar amb un carpaccio. Sobretot són vins ner-
viüts, honestos i humils. Si voleu divertir-vos una mica, quan 
obriu un vi rosat oloreu-lo i veureu que l’aroma us recorda a 
la piruleta de maduixa, al sugus o al palote, les llaminadures 
de quan érem petits. 
  Tot i que en tenim una infinitat, una vegada vaig tastar 
aquest vi i me’n vaig enamorar. A continuació us penjo la des-
cripció íntegra del productor a la seva web perquè veieu com 
ha canviat la visió i el prestigi d’aquesta tipologia de vi, i com, 
amb molt d’esforç i d’amor a la feina de pagès, hi ha vins ro-
sats impressionants:
  “Fruit de la inquietud i el respecte pel nostre passat vitíco-
la, i amb l’afany d’elaborar vins diferenciats, Celler Pardas us 
presenta l’únic vi rosat elaborat amb la varietat autòctona Su-
moll, raïm darrerament rebutjat com a vulgar i aspre. En fran-
ca decadència i a punt de desaparèixer, només pot expressar 
el seu potencial amb una viticultura austera, de qualitat, de 
baix rendiment i una enologia molt acurada i respectuosa 
amb el raïm.
  A Pardas no entenem el rosat com una transició de vi blanc 
a vi negre, sinó com un món propi en ell mateix. Tant per la 
seva concepció com per la seva producció, el Sumoll Rosat el 
considerem un vi de terrer.”
  Quan aquesta declaració d’intencions fou escrita el 2005, la 
varietat Sumoll encara no era oficial dins de les varietats de la 
D.O. Penedès. Avui, 15 anys després, la Sumoll és una varietat 
respectada, apreciada i amb un gran potencial. 
  Llaminer i romàntic. Feu-me cas. Compreu-vos el vinet fres-
quet i dues copetes. Unes maduixetes i uns bocins de síndria, 
cap a la carmanyola. Truqueu a algú que us estimeu una mica 
(qui no conegui a ningú que tiri de Tinder!). Baixeu la rambla 
amb parsimònia, com si el món fos vostre, arribeu a la platja 
cap al tard, seieu, obriu l’ampolleta i brindeu. Si heu tingut un 
dia de merda, acabareu sospirant i dient: “Això no té preu!”. 
Ara bé, si es vol fer en grup, endavant les atxes: síndria de sis 
quilos, dos quilos de maduixes, mig quilo de mortadel·la de 
Bolonya, una capsa de vi, nevera plena de gel, i avall que fa 
baixada en processó cap a la Mar Bella.
  En fi, què hi farem, el món és així. Ara us deixo, que tots ple-
gats tenim prou feina.
  Salut, amistat i vins amb ànima.

Salvador Montoya Viñas

Rosa que l‘amor 
s‘hi posa
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Des dels inicis de La Grossa som moltes les entitats cul-
turals i esportives d’arreu de Catalunya que anhelàvem 
substituir la distribució de participacions de la rifa de 

Nadal de Loterías y Apuestas del Estado pel suport a un sor-
teig organitzat per Loteries de Catalunya, que destini els be-
neficis de la recaptació a atendre les necessitats que ens són 
més properes.
  Malauradament això no era possible fer-ho amb La Grossa, 
atès que la quantitat màxima que es pot jugar per a cada nú-
mero en aquest sorteig és de 500€. 
  Aquesta circumstància ens impedia fer-ne participacions. 
Penseu, per exemple, que l’any passat el Centre va  vendre 
6.000€ de loteria de Nadal.
  Enguany Loteries de Catalunya ha estat receptiva a l’interès 
dels nostres col·lectius per disposar d’un sorteig adequat a 
les nostres necessitats. A tal efecte posa en marxa un nou 
sorteig adreçat específicament a entitats i clubs, La Dooble.
  Per tant, enguany no vendrem apuntacions de Loteria de 
Nadal, sinó butlletes de La Dooble, que Loteries de Catalunya 
ha editat personalitzadament per al Centre. Cada butlleta té 

un import de 5€ dels  quals 4€ corresponen al preu de la prò-
pia butlleta en sí i 1€ correspon al donatiu per al Centre. 
  Us demanem que ens ajudeu en la distribució d’un talonari 
de butlletes entre els vostres familiars i amics. Cada talonari 
és de 25 paperetes. Per tant, són 125€ per talonari. Podeu re-
tirar els vostres talonaris a secretaria a partir de dilluns 5 de 
setembre.
  També es podran adquirir butlletes a través d’internet, fent 
igualment el donatiu per al Centre, fins a exhaurir els 500€ 
que es destinen a aquest canal de venda. Per tant podeu pro-
moure’n l’adquisició entre persones interessades a col·labo-
rar però amb les quals us sigui més difícil coincidir durant el 
període de venda.
  Si us plau, ajudeu-nos que aquesta primera participació en 
La Dooble  sigui ben reeixida. Serà un èxit per al Centre i tam-
bé serà un èxit per a l’atenció dels programes socials que im-
pulsa Loteries de Catalunya. 

  Gràcies pel vostre suport.

La Dooble: nou sorteig 
adreçat a entitats i clubs




